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Značilnosti našega statuta
Od zadnjega dne oktobra ,smo sredi disku ije o tezah za naš statut. Ubrali smo pot 

postopnega tiskanja zajetnih tez po poglavjih, da bi bil študij gradiva kar se da temeljit in 
da ne bi vpričo obsežnosti snovi z enkratnim čitanjem prezrli vseh tistih podrobnosti, ki so 

za našo delovno organizacijo najbolj značilne.
Gradivo je komisija označila 

kot teze za diskusijo. Zato tudi 
ni uporabljena zunanja oblika, 
kot jo bo imel statut, temveč so 
načela smiselno razporejena po 
zaokroženih poglavjih, a znotraj 
poglavij razčlenjena na oštevil

čene teze. Tako je dosežena 
boljša preglednost in sodimo, da 
bo bravec laže predelal dokaj 
kleno besedilo in bolj aktivno 
sodeloval v obravnavi.

Za diskusijo so vsa poglavja 
pomembna. Bilo bi torej napač
no, če bi se omejili le na neka
tere teze in se ne bi ozrli na vse 
podrobnosti. Treba je vselej ime
ti pred očmi celoto, ker bomo 
samo tako našli odgovor na naj
pomembnejša vprašanja.

Pazljivemu bravcu ne bo ušlo, 
da je razporeditev tez svojevrstna 
in da se je komisija držala ogro
dja, kot je bilo določeno že apri
la letos s sklepom delavskega 
sveta, da pa so povsod primerno 
uporabljena določila ustave ozi
roma smernice, kakor so poudar
jene v dosedanjih obravnavah 
sindikalnih forumov v naši re
publiki in na siceršnjih posvetih 
v zveznem in republiškem meri
lu o statutih delovnih organizacij.

Zato si ne lastimo posebne 
idejne izvirnosti. Marsikaj je na
ravnost povzeto iz izbranih virov, 
ker bi ne imelo smisla iskati nove 
formulacije za stvari, ki so drugje 
že zelo dobro obdelane, in zavoljo 
originalnosti sestaviti nekaj, kar 
bi se oddaljilo od same ustave in 
bi pomenilo le družbenopolitično 
neskladje, zaostajanje ali prehite
vanje in podobne odklone.

Kljub temu menimo, da so teze 
dovolj svojstvene za našo delov
no organizacijo in da je v njih 
izraženo tisto, kar naj pomeni 
adekvatno uskladitev naše prakse 
z ustavo in zagotovitev doslednega 
izvajanja samoupravljanja, kot 
sta ga začrtali zvezna in republi
ška ustava.

Teze so pa nedvomno posploše
ne. ker to terja že samo bistvo 
slehernega statuta kot temeljnega 
samoupravnega akta — tako ime
novane male ustave. Takšen akt 
bi se zelo težko gibal v okvirih 
široke kazuistike — obravnave

posameznih značilnih primerov, s 
katerimi se lahko srečujemo v 
bogati praksi samoupravljanja v 
tako veliki delovni skupnosti, kot 
je naša. Zato bo moral ostati na
čelen in je prav gotovo komisija 
pravilno ravnala, ko je ubrala ta
ko pot.

To pa seveda ne pomeni, da 
niso potrebne nobene konkreti
zacije, in pri čitanju tez bomo 
prav gotovo kljub strokovnemu 
posploševanju našli v njih marsi
kaj, kar jim daje izrazit pečat 
svojstvenosti, tako da so zares 
naše.

Idejne, družbenopolitične pod
mene so v tezah močno poudarje
ne, da se tako zagotovi pravilen 
razvoj te delovne organizacije. 
Nekdo utegne reči, da je to odveč, 
a je glede tega — po našem mne
nju — potreben poprejšnji teme
ljit premislek. Zdi se nam nam
reč, da je komisija tehtno preso
jala razloge za in proti. Nedvom
no je ocenila, da je prav, če ima
mo nenehno pred očmi temeljna 
načela, ki se jih moramo držati, 
ako naj v redu opravimo svoje 
družbeno-ekonomsko poslanstvo.

In res, če bo s statutom poskr
bljeno, da bo sleherni delovni člo
vek v tej delovni organizaciji 
dosledno upošteval taka načela, 
tedaj se naše delo ne bo moglo 
razvijati na način, ki bi naspro
toval razvoju družbene skupnosti 
in bi ne pomenil nenehnega po
večevanja produktivnosti dela, 
uspešnega izkoriščanja družbenih 
sredstev in učinkovitega vklju
čevanja v mednarodno delitev
dela.

V tezah so izrazita zagotovila 
za enotnost pravic in dolžnosti z

ustreznimi odgovornostmi. Pravi
ce in dolžnosti so podrobneje ob
delane v vsakem poglavju pose
bej, tako da ni ostalo le pri de
klarativnem poudarku. Tudi od
govornosti so izrečno definirane 
v vseh izrazitejših manifestacijah. 
Pri tem pa ni mišljena le posa
mična disciplinska in materialna 
odgovornost, temveč tudi širša 
družbena odgovornost, ki se ure
sničuje v raznih oblikah, kakor 
ustreza položaju in funkciji. V 
tem pogledu utegne biti nekaj 
kritike spričo večkratne odgovor
nosti, vendar menimo, da je moč 
uspešno odgovoriti nanjo prav gle
de na razne oblike odgovornosti, 
ki imajo svoje opravičilo v ustavi 
in v obstoječih zakonih ter so v 
tezah zajete v vsej njihovi kom
pleksnosti.

Večkrat je poudarjena istovet
nost upravljanja in vodenja ozi
roma enovitost upravljanja in

Ogromno zanimanje za to po
svetovanje in seveda tudi izbrana 
tematika in mesto posveta je 
prisililo organizatorja, da po pri
javah organizira tri skupine po 
sedemdeset udeležencev. Že prva 
skupina, katere bi se moralo ude
ležiti le 70 predstavnikov, je šte
la nad 120 udeležencev. Organiza
torju centru in gostitelju Lito
stroju je uspelo vse lepo urediti.

Prvi dan posveta je imel sode
lavec centra inž. Slavko Milosav
ljevič referat z naslovom Pot k 
povečanju produktivnosti.

Naslednji dan pa Mladen Petro
vič Delo kadrovske službe na pri
pravah prehoda na 42-urni ted
nik. Koreferat je imel Nikola 
Bogdanovič, psiholog iz Železarne 
Zenica.

Tretji oz. zadnji dan posveta 
sta imela referate še šef naše ka
drovske službe Miro Završnik, ki 
je seznanil navzoče s pripravami 
na prehod na 42-urni delovni te
den v Litostroju, in šef splošnega 
sektorja Karel Korošec, ki je se
znanil navzoče z rezultati skraj
šanega delovnega tedna.

izvrševanja, četudi se srečujemo 
s posebnimi tezami o vodstvenih 
in strokovnih službah. Že sam 
pojem služba — po našem mne
nju — izključuje kakršnokoli de
litev upravljanja in vodenja na 
dve ločeni kategoriji. Takšna ne
varnost je še bolj izključena s 
podrobnimi navedbami o vlogi in 
nalogah teh služb. Potemtakem to 
ne pomeni ponavljanja zastarelih 
nazorov iz časov administrativ
nega vodenja gospodarstva, tem
več je nekaj kvalitativno novega 
v skladu z ustavo in s potrebami 
notranje delitve dela.

V tezah o samoupravljanju, o 
notranjih razmerjih, o razmerjih 
do družbe in o samoupravnih ak
tih so marsikatere podrobnosti, 
ki kažejo, da je komisija dosledno 
uveljavljala temeljno pravilo o 
delovnemu človeku kot ustvarjav- 
cu in upravljavcu, o somouprav- 
Ijanju delovnih ljudi in o delovni 
org. kot delu družbene skup
nosti. Vprašanje je le, ali je v te
zah o funkcionalni sovisnosti in 
odvisnosti dovolj zagotovljena 
smotrna decentralizacija uprav
ljanja in ali niso ekonomski prin
cipi nekoliko okrnjeni zavoljo 
pristojnosti organov upravljanja 
in dvostopenjske ali celo trosto- 
penjske nadzorstvene pravice. 
Komisija je v tem pogledu izha-

Posvet je bil zelo dobro orga
niziran, tako da se je delo raz
vijalo po skupinah in plenarno.

Prvi dan so bili glede povečanja 
produktivnosti sprejeti naslednji 
sklepi.

O temi: PROBLEMI, KI JIH 
MORA REŠEVATI DRUŽBA 
(faktorji izven podjetja):
— akcija mora iti od delavca 

navzgor, analiza pa od vrha 
navzdol;

— nosilci nalog morajo biti stro
kovne skupine;

—• doseči je treba kooperacijo 
institucij za raziskovanje po
javov in rezultatov. Določe
ne študije že obstajajo, treba 
jih je le vključiti v to akcijo.

O temi: PROBLEMI TEHNO
LOŠKO TEHNIČNEGA ZNA
ČAJA:
— ukrepe je treba uskladiti z 

zmanjšanjem ozkih grl v zve
zi z delovim časom;

— odkrivati in spremljati je tre
ba ozka grla proizvodnega 
procesa;

— odkrivati in analizirati je tre
ba specifičnosti podjetja.

jala iz obstoječega stanja in iz 
enotnosti poslovne politike oziro
ma zakonitosti odločitev, disku
sija pa naj pokaže, kaj mislijo o 
tem člani delovne skupnosti.

Teze o sredstvih so pregledno 
razčlenjene in so v njih vsebova
na temeljna načela delitve po de
lu. Tu najdemo marsikatero no
vost, vendar je videti, da so prin
cipi notranje delitve zasnovani na 
dosedanjem načinu. Podrobnosti 
so prepuščene pravilnikoma o 
delitvi čistega dohodka oziroma 
osebnih dohodkov in sodimo, da 
je tako v skladu z obstoječimi 
predpisi — tudi s tistimi, ki so 
bili uveljavljeni že po uveljavitvi 
nove ustave.

Primeren poudarek je dan in
formacijski dejavnosti, ustvarjan
ju in kroženju dokumentacije, po
slovni tajnosti in podobno. Vidno 
mesto pa zavzemajo socialne 
funkcije in je to vsekakor pred
nost tez, ker gre za pomembno 
uveljavljanje delovne organizaci
je kot družbenega organizma.

V predlogu komisije najdemo 
marsikatero načelo, ki bo podrob
neje obdelano v posebnih norma
tivnih samoupravnih aktih. Videti 
je potemtakem, da bomo imeli po
leg statuta še nekatere pravilnike, 
ki ga bodo dopolnjevali. Sodimo, 
da kaj drugega ni bilo moči priča
kovati. Statut kot temeljni samo
upravni akt ne more segati v vse 
tiste podrobnosti, ki jih bomo po
trebovali v naši samoupravni 
praksi. Vendar je za relativno sta
bilnost tega razvoja dovolj poskr
bljeno v samih tezah in je vse
bina pravilnikov točno opredelje
na. Se pravi, da ni bojazni za 
preveliko togost in ne nevarnosti 
naknadnega pačenja oblikovane 
statutarnosti. -ič

O temi: PROBLEMI EKONOM
SKEGA ZNAČAJA:

— uskladiti je treba predpise 
s težnjami skrajšanega delovne
ga časa;

— načrtno in sistematično je 
treba razvijati proces integracije 
in kooperacije;

— usklajevati je treba oskrbo
vanje s surovinami;

— odpravljati je treba nelojal
no konkurenco med trgovino in 
proizvodnjo.

O temi: METODOLOGIJA
PREHODA NA SKRAJŠAN DE
LOVNI C AS:

— izmenjati je treba stališča do 
znanstvenih ugotovitev glede pri
prave dela in organizacije dela 
in nasploh do potreb raziskova
nja;

— urejati je treba izmene in 
začetek dela, tako kot to najbolj 
ustreza specifičnosti podjetja;

— zagotoviti je treba evidenco 
poslovanja po enotnih pokazate
ljih in merilih;

— precizno je treba ugotoviti 
stanje, iz katerega smo izhajali.

Drugi dan so bili o vprašanju 
Kadrovska služba in priprava

(Nadaljevanje na 2. strani)

Komisija za pripravo statuta se je odločila, da bo za 
celotni kolektiv natisnila teze za statut, o katerih naj bi raz
pravljali na političnem aktivu pa tudi po ekonomskih enotah 
in službah. Teze bodo izhajale enkrat tedensko na 8 straneh 
formata A 4. Prva številka bo izšla v začetku decembra, zad
nja pa ob koncu januarja. Publikacije bodo delili vratarji 
pri izhodu iz tovarne. Želimo, da se kolektiv čimbolj poglobi 
v objavljeno gradivo in predlaga korekture, ki bi lahko 
obogatile našo malo ustavo.

Posvet o skrajšanem delovnem času
CENTER ZA IZOBRAŽEVANJE VODILNIH KADROV V GOSPODARSTVU SI JE IZBRAL NAŠE 

PODJETJE ZA MESTO, KJER JE ORGANIZIRAL ZVEZNI POSVET O SKRAJŠANEM DELOVNEM 
ČASU. PRVOTNO SO NAMERAVALI PRIREDITI POSVET V OKVIRU PETDESET VEČJIH PODJETIJ

V JUGOSLAVIJI.
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Posvet
o skrajšanem delovnem času Prvim absolventom TSŠ

Leta 1950 je Industrijska kovinarska šola Litostroj dala podjetju 
prve absolvente. Letos, to je po trinajstih letih, daje Izobraževalni 
center Litostroj prve absolvente tehniške šole strojne stroke v Ljub
ljani kot tehnike v podjetje.

(Nadaljevanje s 1. strani)
prehoda na 42-urni tednik spre
jeti tile 'sklepi:

— vse delovne organizacije mo
rajo pričeti s pripravami za uva
janje skrajšanega delavnika;

— s praktičnim eksperimenti
ranjem ne more nihče začeti, če 
nima odobritve pristojne občinske 
komisije;

— brez povečanja produktiv
nosti, kar mora biti dokazano z 
elaboratom o skrajšanem delov
nem času, ne more biti uveden 
skrajšani delovni čas.

— osebni dohodki se ne smejo 
zmanjšati;

—■ za priprave in izvajanja mo
ra biti določena posebna skupi
na strokovnjakov;

— pred prehodom na skrajšan 
delovni čas mora kadrovski sek
tor ugotoviti;

— stanje nesreč,
— fluktuacijo,
— stanje glede sestave kadrov;
— delavcem je treba točno po

jasniti, kaj se od njih pričakuje

Letos je bilo na praksi v Lito
stroju več kot 150 praktikantov, 
ki so razen praktičnega dela na 
delovnih mestih poslušali v iz
obraževalnem centru podjetja do
bro pripravljena predavanja o 
organizaciji Litostroja, njegovem 
pomenu v našem gospodarstvu, o 
delu proizvodnih enot, o higien- 
sko-tehničnem varstvu, o samo
upravljanju itd. Ob zaključku 
prakse pa so izpolnili vprašalne 
pole, v katerih so izrazili svoja 
mnenja in vtise o letošnji praksi 
ter dali predloge za izboljšanje 
prakse v bodoče.

Vsaka Skupina praktikantov je 
po formalnem zaključku prakse 
odšla še na krajši avtobusni iz
let ali pa priredila športno tek
movanje.

Oglejmo si podrobneje rezulta
te, ki smo jih dobili z vprašalni
mi polami. Te je izpolnilo 109 
praktikantov (63 fantov in 46 de
klet). Po šolski izobrazbi so bili 
letošnji praktikanti dijaki in štu
dentje z najrazličnejših šol, od 
osemletke, administrativne šole, 
gimnazije, tehniške in ekonomske 
srednje šole, do posameznih let
nikov nekaterih fakultet.

Od 109 praktikantov je bilo na 
praksi le 18 naših štipendistov, 91 
pa je bilo takih, ki jih ali štipen
dirajo druga podjetja in ustanove 
ali pa sploh nimajo štioendije. 
Večina praktikantov je bila letos 
prvič na praksi (81), drugič jih je 
bilo 22, tretjič in četrtič pa po 
trije.

Največ praktikantov je bilo na 
praksi v proizvodnih enotah, 
manj pa v sektorjih.

in kakšne ukrepe bodo izvedli 
tehnični organi;

— delavce je treba anketirati 
o tem, kaj je treba upoštevati v 
pripravah za skrajšani del. čas;

— spremljati izkoriščanje teh
ničnih zmogljivosti pred skrajša
nim delovnim časom in po njem;

— v elaboratu je treba prika
zati, kako bo izveden skrajšani 
delovni čas, da ne bo zmanjšanja 
tehničnih kapacitet (ureditev iz
menskega dela);

— najti enotna merila za ugo
tavljanje rentabilnosti in produk
tivnosti ter primerjati ista ob
dobja pred skrajšanjem delov
nega časa in po njem;

— kadrovski sektor mora svo
je delo uskladiti z ostalimi služ
bami, da se n. pr. zdravniški pre
gledi, izobraževanje in podobno 
prenese v prosti čas.

Tretji dan posvetovanja ni bi
lo sprejetih nobenih sklepov, 
temveč je naše podjetje dalo na 
razpolago potrebne podatke, ki jih 
ima v zvezi s prehodom na skraj
šani delovni čas. Milan Vidmar

Kakšni so vtisi in mnenja prak
tikantov o letošnji praksi?

»Bila sem zadovoljna z letošnjo 
prakso. Pridobila sem veliko no
vega. Če bo mogoče, bom prišla 
tudi drugo leto sem na prakso.«

»Teoretični del prakse je sijaj
no organiziran. Pri praktičnem 
delu prakse pa bi omenil, da ka
žejo nekateri delovodje premalo 
interesa za izponolnitev prakti
kanta.«

»Moji osebni vtisi so lepi in jih 
ne bom pozabil. Tovariši so mi 
pomagali, kolikor je bilo v nji
hovih močeh. Praksa je bila zelo 
zanimiva in poučna.«

»Praksa je bila zelo poučna. 
Olajšala mi je študij, ker bom 
imel boljše predstave za bodoči 
študij metalurgije.«

»Po dveletnem teoretičnem ob
ravnavanju ekonomskih vprašanj 
na fakulteti sem imel priliko to 
spoznati tudi v praksi. S te stra
ni je bila letošnja praksa zelo ko
ristna in mi bo pomagala pri na
daljnjem študiju.«

»Praksa je potekala v redu in 
mislim, da sem dobil dovolj 
osnove za nadaljnje šolanje.«

»Delo dobro organizirano, po
čutje dobro, praksa uspešna. Pri
dobil sem si nove izkušnje.«

»Vsekakor je organizacija dela 
iz leta v leto boljša. Lahko re
čem, da sem se letos počutila naj
prijetneje in sem z veseljem pri
hajala na delo.«

»Moja letošnja praksa mi je bi
la izredno všeč. Bila je pestra in 
zanimiva. Ugajalo mi je, da so 
me postavili na delovno mesto, 
kamor sem sama želela.«

To je zelo pomemben dogodek 
za našo izobraževalno ustanovo. 
Iz prvotne industrijske kovinar
ske šole se je za potrebe podjetja 
in na zahtevo vodstva podjetja 
razvil današnji izobraževalni cen
ter, ki pa še nima dokončne or
ganizacijske oblike.

Življenje samo, predvsem za
hteve proizvodnje nam nenehno 
narekujejo nove naloge, katerim 
bomo kos le z gibčnim sistemom 
in dobro organizacijo.

Sedanji prvi absolventi tehni
ške šole strojne stroke v Ljub
ljani, ki so pred leti odšli v pro
izvodnjo kot absolventi industrij
ske šole, odhajajo danes iz šole 
že drugič, to pot kot tehniki; nad
vse veseli bi bili, ko bi vsaj ne
kateri izmed njih nekoč še tre
tjič odhajali od nas, tedaj kot — 
inženirji.

Novim tehnikom priznavamo, 
da je bila njihova pot do diplome 
težka, da, celo zelo težka. Poleg 
rednega dela na svojem delovnem 
mestu še zelo zahteven študij, to 
brez dvoma ni bilo lahko delo, 
temveč je zahtevalo celotnega 
človeka. Vendar se današnji ab
solventi morajo zavedati, da je 
zdaj končan šele prvi del borbe. 
Pridobiti resnično veljavo današ
nji diplomi, to je pa njen drugi 
in nič manj težavni del. Do sedaj 
ste bili mogoče dobri kvalificira
ni delavci, biti dober tehnik pa 
pomeni še precej več.

Postati morajo tisti progresiv
ni del kolektiva Litostroj, ki bo 
voljan premagovati vse težave in 
ki se bo trudil za napredek in 
razcvet Litostroja. Morali bodo 
biti nosilci naprednih idej tako 
v proizvodnji kakor tudi v osta
lem življenju tovarne. Litostroj 
je nova tovarna, vendar je v njej 
še mnogo zastarelega. To velja

Na naslednic vprašanje: »Nave
dite pomanjkljivosti in težave, na 
katere ste naleteli v času letoš
nje prakse,« je 72 praktikantov 
odgovorilo, da niso naleteli na no
bene težave in pomanjkljivosti. 
Ostali pa so imeli težave z vklju
čitvijo v delo, niso dobili ustrez
ne pomoči, ker jim predpostavlje
ni niso povsem zaupali, ker po
nekod medsebojni odnosi niso bi
li povsem v redu, ker so imeli 
premalo dela ali neustrezno delo 
in tako dalje.

Kakšne predloge so navedli 
praktikanti za izboljšani e pr a k' 
tičnega dela prakse?

»Več raznovrstnega dela!«
»Več predavanj!«
»Za izboljšanje prakse bi mo

rali planirati delo za praktikante.«
»Predpostavljeni naj bi pripra

vili programe dela za praktikan
te, seveda v skladu z njihovo iz
obrazbo in sposobnostmi.«

predvsem za zastarelo in nazad
njaško miselnost, kateri je vsak 
napredek tuj. Treba bo pogumno 
stopiti v boj proti takim name
ram. In tu računamo nanje. Pri
čakujemo, da se našim upom ne 
bodo izneverili. Pri njihovem de
lu jim želimo mnogo uspeha in 
osebne sreče.

Razne oblike združevanja na
ših proizvajalcev predstavljajo 
primerno bazo za hitrejši in siste
matični razvoj sodobnega indu
strijskega oblikovanja. To se še 
posebej opazi na različnih vele
se j emskih prireditvah, ki jih je 
pri nas precej. Velesejmi nas ni
koli ne razočarajo. Na njih je vi
deti vedno kaj novega in zanimi
vega. Tako tudi letošnji Zagreb
ški velesejem ni razočaral. Tu si 
našel vsega pomalem za vse. Ne 
samo obiskovalcem, temveč tudi 
tistim, ki so sejem ocenjevali iz
ključno s stališča sodobnega in
dustrijskega oblikovanja, je nudil

»Predpostavljeni naj bi zaupali 
praktikantom več samostojnega 
dela.«

»Predvsem več povezave med 
praktikanti in vodstvom enote.«

»Delovodje bi morali v neka
terih obratih posvetiti več pozor
nosti praktikantom.«

»Praktikantom je treba dati več 
dela in to točno določeno delo.«

»Praktikanti naj bi dobili čim- 
več dela, da se ne bi dolgočasili.«

Našteli smo le najvažnejše 
predloge. Vsekakor bi bilo po
trebno čimprej izdelati delovne 
programe za praktikante in od
praviti določene pomanjkljivosti, 
ki so v nekaterih enotah bolj iz
razite, v drugih pa manj.

O svojih sodelavcih in predpo
stavljenih so praktikanti podali v 
snlošnem pozitivna mnenja. Slab
šo oceno odnosov pa lahko raz
beremo iz naslednjih izjav, ki so 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Po časopisu se uprava izobra
ževalnega centra iskreno zahva
ljuje vsem tistim, ki so na kakr
šenkoli način pomagali izpolniti 
nalogo, in sicer predvsem tehniški 
šoli strojne stroke v Ljubljani, 
samoupravnim organom podjetja 
Litostroj, tovarišu Ivanu Kogov
šku, glavnemu direktorju Lito
stroja, kadrovski službi nodjetja, 
vsem PE podjetja in drugim.

sejem nekaj važnih in zanimivih 
ugotovitev.

Ob ogledovanju okrog 80.000 
eksponatov, ki jih je razstavilo 
1170 domačih in okrog 5000 tujih 
razstavljalcev, je najbolj očividno 
dejstvo, da se je težišče sodob
nega industrijskega oblikovanja 
naglo preneslo s predmetov za ši
roko potrošnjo na sredstva za de
lo in proizvodnjo. Z drugimi bese
dami — stroji, orodja, aparati in 
druge priprave so vse pogostejši 
objekt estetov. In prav v tej sku- 
oini je bilo opaziti največ novih 
idej, korenitih novih zamisli in 
konstrukcij, medtem ko so v obli
kovanju blaga za široko potroš
njo ostali v mejah malenkostnih 
olenšav.

Takih primerov bi lahko našteli 
mnogo, a najbolj očiten je način, 
kako podjetje Litostroj oblikuje 
hidravlične stiskalnice za plastič
ne mase tipa HS-106/a s progra- 
matorjem tehnološkega ciklusa za 
avtomatsko in polavtomatsko 
upravljanje. Tu moramo omeniti 
tudi stiskalnice tipa HS-100 z roč
nim upravljanjem.

V vsakem detajlu stiskalnice je 
opaziti prizadevanje, da bi bili ti 
stroji ne samo visoko produktiv
ni in precizni, temveč tudi lepe 
zunanjosti. Te stiskalnice so 
obarvane z zelo prijetno drap 
barvo za razliko od grobih in tež
kih barv, s kakršnimi so navadno 
obarvani stroji. Stiskalnice so po
polnoma prekrite z jekleno plo
čevino. Ohišje je enostavne obli
ke in je videti kot nekakšna oma
ra. V estetskem pregledu so šli 
konstruktorji stiskalnice tako da
leč, da so celo bati stiskalnice 
kromirani. Na ta način odstrani
mo neprijeten odblesk surovega 
železa. Višek estetske funkcional
nosti pa predstavlja razpored v 
oblikovanju merilnih instrumen
tov, ki so vgrajeni v strani sti
skalnice. Posebno lepo so sodob
no funkcionalno rešeni tudi de
tajli programatorja, ki je postav
ljen ob stiskalnici tipa HA/160/a.

NEPRIČAKOVANO VELIK 
OBISK PREDAVANJ

Ob obletnici OZN je TK ZMS 
priredil predavanje o nastanku 
Organizacije Združenih narodov, 
o njenem delu in pomenu. Pre
davala je sekretarka republiške
ga centra klubov OZN Alenka 
Bizjak, ki je svoje predavanje 
obogatila z dvema filmoma.

Tega zanimivega predavanja se 
je udeležilo 136 mladincev, kar je 
za našo mladinsko organizacijo 
nad povprečjem. Po zaključnem 
predavanju je predsednik TK 
ZMS Litostroj Janko Babič rekel, 
da se dejavnost klubov OZN bo
gati z novimi oblikami.Naši praktikanti

S sestanka o skrajšanem delovnem času v mali kino dvorani

Mnenja praktikantov o letošnji praksi
Počitniška praksa v Litostroju postaja iz leta v leto bolj organi

zirana in vsebinsko bogatejša. Zaradi tega je vedno bolj privlačna za 
mlade ljudi, ki želijo svoje, predvsem teoretično znanje obogatiti z 
dragocenimi praktičnimi izkušnjami. Splošno mnenje praktikantov o 
letošnji praksi v našem podjetju je zelo ugodno, saj menijo, da je 
letošnja praksa v primerjavi z dosedanjimi najbolje uspela, in sicer 
tako v organizacijsko-tehničnem kot tudi v vsebinskem pogledu.

Pavel Perko

Prvi diplomanti TSŠ strojne stroke

Večja skrb za industrijsko 
oblikovanje
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PREGLED NOVIC
Bakhra Nanghal odprla žerjav, kar smo jih sploh kdaj 

izdelali. Pri gradnji te centrale 
je bilo dvesto mrtvih. To število

V himalajskem pogorju je v za
četku novembra indijski premier 
Nehru odprl enega največjih in
dijskih hidrosistemov Bakhra Na
nghal. Enega največjih objektov 
predstavlja jez na himalajski re
ki S ute j. Ta je visok 225 m in je 
eden najvišjih na svetu. Pri grad
nji hidrosistema je sodelovalo 
okrog 12.000 delavcev in približ
no 300 inženirjev. Ko bodo vgra
dili vse generatorje, bo imel ves 
sistem hidrocentral kapaciteto 
približno 800.000 kW. Za Bakh

ra Nanghal smo izdelali električ
ni mostni žerjav, ki dvigne skup
no 460 ton. To je obenem tudi 
naš največji električni mostni

pa bi bilo vsaj enkrat večje, če 
ne bi ob neki poplavi reke Su- 
tej deloval naš žerjav, s katerim 
so rešili utapljajoče se delavce.

Viličarji, mački, žerjavi
Dne 28. 10. 1963 je naše pod

jetje med drugim odpremilo v 
Sovjetsko zvezo podjetju Mašino- 
import 20 viličarjev PDv-5v z 
orodjem in rezervnimi deli.

Prvi jugoslovanski kongres 
medicine dela

V nedeljo, dne 10. 11. 1963 se je 
v dvorani Kolarčeve univerze v 
Beogradu začelo pod pokrovitelj
stvom predsednika republike Jo-

Kaj pa stanovanje?
Pred dnevi je bil v Litostroju 

s predstavniki republiškega sta
novanjskega sklada pomemben 
posvet o nadaljnjem finansiranju 
stanovanjske graditve našega 
podjetja. Obljubljeno nam je so
delovanje in tako je potreben sa
mo še formalen sklep organov 
upravljanja. Gostje so si ob tej 
priložnosti ogledali podjetje in se 
zanimali za razvoj podjetja.

Dne 24. 10. 1963 so predstavniki 
Litostroja pri Republiškem zavo
du za urbanizem izrazili naše 
želje glede izdaje lokacije za 
gradnjo hiš. V mesecu novembru 
pa naj bi bil razpisan nov natečaj 
za vse tiste, ki bi pri gradnji so
delovali z lastnimi denarnimi pri
spevki.

Mnenja praktikantov 
o letošnji praksi

INadaljevanje z 2. strani)
jih dali nekateri praktikanti in 
praktikantke:

»Zdelo se mi je, kakor da sem 
v oddelku odveč, kakor da se me 
predpostavljeni izogiba, da ga ne 
bi kaj vprašal.«

»Mnenja so zelo različna. Tu ne 
mislim kritizirati osebnih napak 
posameznikov.«

»Nekateri sodelavci so bili zelo 
pozorni, drugi ne.«

»Delavci v MO niso bili dostop
ni, zlasti ne do deklet. Metali so 
nam pesek in nas polivali z 
vodo.«

Kot vidimo iz teh izjav, ne gre 
za neke večje probleme, kažejo 
pa te izjave na nepravilnosti, ki 
niso v skladu s splošnimi načeli 
o medsebojnih odnosih.

Na vprašanje, ali je sedanji 
teoretični del prakse ustrezno do
polnilo praktičnemu delu, odgo
varja večina praktikantov pritr
dilno. V bodoče bi morali v teo
retični del prakse vključiti — po 
mnenju nekaterih — še nekaj ak
tualnih in zanimivih predavanj.

Na vprašanje: »Ali bi želeli pri
ti prihodnje leto spet v Litostroj 
pa prakso?« odgovarja 90 prak
tikantov pozitivno, 19 praktikan
tov pa iz različnih utemeljenih 
razlogov odgovarja negativno.

Po končanem šolanju se name
rava zaposliti v našem podjetju 
63 praktikantov, 28 je neoprede
ljenih, 18 pa se ne namerava 
vključiti v naš kolektiv.

Na osnovi navedenih poglavit
nih mnenj praktikantov o letošnji 
praksi lahko zaključimo, da je le
tošnja praksa dobro uspela in v 
veliki meri dosegla svoj namen.

Seveda smo naleteli še tu in 
tam na nekatere napake, težave 
in pomanjkljivosti, ki pa niso 
imele večjega obsega in jih bo 
mogoče brez večjih naporov od
praviti.

Z razvijanjem sedanjih pozitiv
nih oblik dela in z odpravo na
vedenih pomanjkljivosti bo dobi
la počitniška praksa v našem 
podjetju res svoj popolni smisel 

Vlado Pavšek

sipa Broza-Tita zasedanje prve
ga kongresa za medicino dela. 
Med 800 znanstveniki, zdravniki, 
biologi in inženirji iz vse Jugo
slavije so bili tudi naši zdravniki 
in šef HTV službe. Vilko Krapež 
je za kongres pripravil referat z 
naslovom Neustrezni delovni po
goji — vir raznih poklicnih obo
lenj in nesreč pri delu.

Dne 4. 11. smo poslali HE Glo
bočic! maček 100 ton X 20 metrov 
v neto teži 16.010 kg.

8. 11. smo odpremili za HE Ya- 
muno I električni tekalni žerjav 
s 181,4 m3 in 71.900 kg.

Dne 14. 11. pa je odplula naša 
tovorna ladja Jesenice na Daljni 
vzhod z deli za HE Yamuno I in 
■II v Indiji. Spiralna ohišja in 
sesalne cevi tehtajo skupaj 190 t 
in imajo 900 m3 prostornine.

Nove značke
Podjetje IKOM iz Zagreba nam 

je poslalo pošiljko lično izdelanih 
pločevinastih okroglih značk in 
to za sedaj za delavce, zaposlene 
v PPB, PK, KS, GRS, MO in IS. 
Do konca leta bodo poslali iz Za
greba še preostali del pošiljke. 
Nosili jih bodo vsi Litostroj čani.

Člani ODS PE MO so si v Novi Gorici ogledali tovarno Gostol 
in tovarno pohištva

Nove uredbe o zaključnih računih 
za letošnje leto

Hidrosistem Donava-Tisa-Donava
Do sedaj je dokončanih na tem 

velikem gradbišču 36 °/o objektov 
in okrog 50 %> ostalih del. Do 
konca tega leta bo za hidrosistem 
Donava-Tisa-Donava porabljenih 
skupno 43 milijard dinarjev, za 
končno izgotovitev pa je treba 
še 39 milijard dinarjev, računano 
po cenah iz leta 1961. Če bodo 
ta ■ sredstva preskrbeli v na

slednjih treh letih, bodo vsa 
dela na našem največjem hidro- 
sistemu gotova do konca leta 1966.

V 44. številki Uradnega lista 
SFRJ je izšla Uredba o zaključ
nem računu gospodarskih orga
nizacij za leto 1963, po kateri 
morajo gospodarske organizacije, 
ki pavšalno izpolnjujejo svoje 
obveznosti do družbene skupno
sti, predložiti družbenemu knji
govodstvu zaključni račun najpo
zneje do 31. januarja, industrij
ska podjetja pa do 15. februarja.

Gospodarsko organizacijo, ki 
neresnično izkaže sredstva v 
sprejetem zaključnem računu z

namenom, da bi si pridobila pre
moženjsko korist, se kaznuje z 
denarno kaznijo do 2 milijona 
dinarjev.

Tečaji za učenje tujih jezikov
V ponedeljek, 21. oktobra, so 

pričeli v Izobraževalnem centru 
Litostroj z delom jezikovni tečaji

Za vzor je samo Litostroj
Pod tem naslovom je študentski 

časopis Tribuna v svoji drugi le
tošnji številki objavil vtise štu-

Boljše priprave 
za skrajšani delovni čas

Republiški svet Zveze sindika
tov Srbije je na svoji seji dne 
23. oktobra ugotovil, da se je v 
pripravah na skrajšani delovni čas 
mnogo grešilo in je zato pripo
ročil podjetjem, naj ne vztrajajo 
pri prenagljenem prehodu v 42- 
urni eksperimentalni tedenski de
lovni čas. Svojo aktivnost naj bi 
sindikati predvsem usmerili v de- 
tajlnejše priprave za to pomemb
no spremembo v delovnih kolekti
vih. V zvezi z gornjimi ugotovit
vami je republiška komisija za 
skrajšani delovni čas v SR Srbi
ji odobrila 24 beograjskim pod
jetjem 42-urni eksperimentalni te
denski delovni čas. Toda tudi te 
priprave so bile tako pomanjk
ljive, da je nekaj podjetij šele iz 
tiska izvedelo za to.

dentov iz počitniških praks. V se
stavku so samo pohvalne besede 
o sprejemu študentov v Litostroju. 
Po skupinah ali po oddelkih so jih 
na teoretičnih sestankih sezna
njali s celotno proizvodnjo, pri 
praktičnem delu pa so lahko 
spoznali vse oddelke in sektorje 
podjetja. O praktikantu je in
štruktor iz podjetja vodil točko- 
valno polo, s katero je študent 
praktikant dobil tudi oceno.

s pomočjo magnetofonskih zapi
sov za angleški, nemški, ruski, 
francoski iezik. V prvi tečaj se 
je vpisalo 80 tečajnikov, v dru
gega, ki se bo začel v novembru, 
pa se jih je prijavilo 120. Oba te
čaja se bosta predvidoma končala 
do sredine maja 1964.

Med testiranjem HTV vodilnih 
uslužbencev

Prvi jugoslovanski uranov 
rudnik

V Gabrovici v jugovzhodni Sr
biji je dne 10. novembra pred
sednik komisije za atomsko ener
gijo Avdo Humo slovesno odprl 
naš prvi uranov rudnik. V tej

4,2 milijarde kWh na leto
Upravni odbor Skupnosti jugo

slovanskega elektrogospodarstva 
je na eni svojih zadnjih rednih 
sej sprejel predlog o gradnji 9 
novih elektrarn, in sicer 6 hidro
elektrarn in treh termoelektrarn. 
Gre za elektrarne, ki naj bi jih 
dokončali v letih 1967 in 1968, da 
bi krile predvideno povečano po
trošnjo električne energije. Vse

predlagane elektrarne bi v letnem 
povprečju proizvajale okrog 4,2 
milijarde kWh električne energije.

zvezi je rekel, da otvoritev tega 
rudnika predstavlja še en velik 
uspeh naših ljudi, ki so z lastni
mi silami skonstruirali in zgra
dili zahtevne naprave, saj nihče 
ni hotel posredovati znanja, ki je 
nujno potrebno za tovrstno pro
izvodnjo. Ob koncu je Avdo Hu
mo še dejal, da bodo atomske 
elektrarne sčasoma nadomestile 
gradnjo hidro- in termoelektrarn. 
Prva taka elektrarna naj bi bila 
zgrajena predvidoma okrog leta 
1970.

Obiskali so nas

Turbine v Kocjančičevi fotografiji

Dne 1. oktobra je prišel v Li
tostroj češki novinar Jurij Bid- 
ževski. Zanimale so ga podrobno
sti o delavskem samoupravljanju 
in napredek naše tovarne.

Dne 9. oktobra nas je obiskal 
inž. Hristo Brusev iz Bolgarije, ki 
se je zanimal predvsem za izde
lavo Dieslovih motorjev.

14. oktobra je prišla v Litostroj 
delegacija Kenijske afriške naci
onalne unije KANU. Po ogledu 
tovarne so imeli daljši razgovor z 
glavnim direktorjem.

22. oktobra si je ogledal tovar
no poljski novinar Wieczlav Šind- 
leer. Zanimali so ga podatki o 
delavskem samoupravljanju.

26. oktobra nas je obiskal g. Na- 
rasimhan, predstavnik Medna
rodne organizacije dela v Žene
vi. Po ogledu tovarne se je po
govarjal s predstavniki podjetja 
in se zanimal za probleme pri or
ganizaciji dela. Naslednjega dne 
pa ga je naše podjetje povabilo 
v Postojnsko jamo in Portorož.

30. oktobra je prišla v^Litostroj 
delegacija treh vzhodnonemških 
novinarjev. Zanimale so jih po

drobnosti o naši proizvodnji in 
delavskem samoupravljanju.

5. novembra nas je obiskal g. 
V. C. Kennedy. Z našimi inženir
ji se je pogovarjal o prodaji teht
nic našemu podjetju.

6. novembra je prišel v Litostroj 
polkovnik Piotr Marcinisyn, ured
nik poljskega vojaškega časopi
sa. Po ogledu tovarne se je pogo
varjal s predsednikom DS Mila
nom Vidmarjem.

11. novembra pa si je našo to
varno ogledala delegacija mesta 
Niš in imela krajši razgovor z ge
neralnim direktorjem.

Pomembno naročilo
Dne 7. novembra nam je uspe

lo dobiti od ljubljanske toplarne 
naročilo za izdelavo celotne čr- 
palne naprave za to pomembno 
tovarno. Razen te naprave so nam 
naročili, da izdelamo še tri žer
jave in priprave za transport pe
pela in žlindre. Vse naročene na
prave veljajo skupaj 310 milijo
nov dinarjev. Dobavni rok za iz
delavo je do maja 1964.
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Po stopinjah zabavnega vrtiljaka
Litostrojski sindikat je organiziral v Žužemberku, Zagradcu, Gornjem gradu in pozneje v Mokronogu in Dobrniču kulturno-zabavne prireditve, ki jih je 

obiskalo nekaj sto Litostrojčanov, njihovih družin in domačinov. Objavljamo reportažo s prvih nastopov v Žužemberku in Zagradcu

Sklep, ki ga je sindikalna podružnica sprejela ob pri
četku svoje mandatne dobe, da bo komisija za kulturo in 
prosveto izvršnega odbora sindikata organizirala po neka
terih krajih Dolenjske in Štajerske kulturno-zabavne pri
reditve, se je 10. novembra uresničil, ko je skupina kakih 
30 amaterjev nastopila pred žužemberškim in zagraškim 
občinstvom, 17. v Gornjem gradu, pozneje pa v Mokronogu 
in Dobrniču. Za zelo uspele nastope v vseh teh krajih se 
imamo zahvaliti sposobnim in požrtvovalnim prirediteljem, 
mladinski organizaciji in predvsem celotnemu ansamblu, ki 
je voljan sodelovati še naprej. Seveda bi morali biti nastopi 
redkejši in na še višjem kvalitetnem nivoju. Program je ob
segal več kot 30 točk, spored pa je trajal skoraj dve uri.

Nastopili smo s sekstetom, triom, folkloro, pevko popevk, 
recitacijami, plesalci, za oddih med napetim programom pa 
smo imeli s seboj celo čarovnika.

Že med vajami se je pokazala pomembna pomanjkljivost, 
ki jo bo treba v naslednjih letih rešiti. Prostori, v katerih 
so nastopajoči vadili, so namreč vse prej kot primerni. Misliti 
bo treba, če hočemo še naprej razvijati to zvrst kulturno- 
prosvetne dejavnosti, na bolj urejene prostore. Odziv na pri
reditvi je bil, zlasti v Zagradcu, ganljiv; čestitke, nageljni 
in prijateljski stiski rok dokazujejo, kako potrebno je to 
naše delavsko zaledje kulturnega in drugačnega stika s to
varno. S temi prireditvami smo z vso gotovostjo krepko pri
pomogli ugledu Litostroja, ne najmanjšo uslugo pa smo na
redili tudi sprejemni službi kadrovskega sektorja, saj je že 
v slabih dveh dneh po prireditvi prosilo za službo blizu 20 
delavcev iz okolice Zagradca in Žužemberka.

»Slabi generalki sledi odlična 
premiera,« je dejal Milan Keržan 
(napovedovalec) in se spodbuja
joče nasmehnil zaskrbljenemu or
ganizatorju Zabavnega vrtiljaka,

»Veselo gremo zdaj na pot...«
Na Dolenjsko, točneje v Žužem

berk, smo prišli zelo pretreseni. 
Namreč avtobus tako trese. Dru
gače je bila pot lepa in prijetna. 
Na stropu avtobusa je bila na le
seno ploščo nalepljena fotografija 
Litostroja, ki je visela na precej 
tenki vrvici. Avtobus je tresel... 
Več metrov dolga slika se je kar 
ljubko gugala ... Neki fant pred 
mano se je pogosto oziral proti 
stropu...

»Men je dost,« je nenadoma za
tulil, »ne zdržim več. Če mi tale 
fabrka pade na -krogle, ne bom 
plesov.«

Milojka Vidmar in Branko Smole 
sta kljub svoji mladosti že pri
znan plesni par. Nekaj domačih 
in tujih plesov sta zaplesala tudi 

po Dolenjski in štajerski

ki ga je pripravila in uredila na
ša sindikalna podružnica.

Več kot 700 delavcev iz naše 
tovarne je doma iz Zagradca, 
Ambrusa, Kala, Drašče vasi, Žu
žemberka, Šmihela, Dvora, Dobr
niča, Preske, Luže, Mokronoga, 
Trebelnega, Šentruperta, Gor
njega grada, Luč in od drugod. 
Ker se v tovarno vozijo z avto
busi, so Litostrojčani le od štirih, 
petih zjutraj do treh popoldne.

»Zaradi tega mora biti priredi
tev, ki -nas bo z delavci bolj po
vezala, odlična,« je dejal pred
sednik komisije.

Pionirji iz Zagradca izročajo 
zastopniku Litostroja šopke in 

izrekajo zahvale za uspešno 
prireditev

Metka Podbevšek, mlada a obeta
joča pevka je na prireditvi zapela 

štiri pesmi

V Žužemberku smo zavili pod 
lipo. Trpljenja in pretresenosti je 
bilo konec. Pričela se je proza, ali 
točneje dramatika, kar pa je še 
slabše.

»Nobeden v gostilno,« so za za
četek -komandirali organizatorji.

Slab začetek, dober konec
Nastopajoči so se zadnjih pet 

minut, preden so šli na oder, te
meljito izpremenili. Iz dovtipnih 
in veselih fantov in deklet so po
stali resni in zaskrbljeni umet
niki.

»Ali imaš tremo?« sem vprašal 
nekoga.

»Kje pa...« je dejal in si s tre
sočo roko prižigal filter cigareto 
na napačnem koncu.

»Fantje in dekleta gor!« je ko
mandiral »šef«. Predstava se ,ie 
začela.

Litostrojski fantje so urezali po
skočno ... Folkloristi so zaplesali 
in Metka Podbevšek je zapela ... 
Milojka Vidmar in Branko Smole

sta zaplesala ... Publika se je na
smejala skeču ... Zora Šuštar je 
recitirala ... Napovedovalec Mi
lan Keržan se je smehljal... Pu
blika je ploskala, led je bil pre
bit ...

In potem še drugi del. Vse bri- 
Ijantneje. Zadovoljni gledalci ter 
vljudna napovedovalca: »Zahva
ljujemo se vam za obisk v upa
nju, da vam je naš program uga
jal ...«

Pripomba nesramnega pisca: V 
dvorani sem opazil, da v Lito
stroju dela največ otrok, saj je 
bilo odraslih dosti manj kot -njih, 
v tovarni pa smo. govorili, da bo 
to prireditev za naše delavce. 
Bravo, Žužemberčani, tako je tre
ba! Mladi naj delajo!

V Ambrusu generalka za Marti
novo nedeljo

Zagradca nisem videl, ker je 
bila tema, ko smo prišli tja. Vi
del sem le razstavo o Litostroju 
v vaški šoli in strogega učitelja, 
ki je svojim učencem dejal: »O 
tem boste pisali nalogo. Dobro 
glejte!«

»Šef« je bil nejevoljen, ko je 
zvedel, da je v dvorani še precej 
prostora. Posebno vesel je bil no
vice ki jo je prinesel šofer: »V 
Ambrusu so se ga nažrli kot 
mavre in ne bodo prišli... I-majo 
generalko za Martinovo nedeljo. 
Ker so karakterji, spoštujejo tra
dicije ...«

V garderobi je bilo prisrčno. 
Simpatičen domačin je kuhal 
»klobase« in se pomenkoval z 
nastopajočimi, šolski upravitelj 
Marjan in »šef« sta skakala z 
odra v garderobo in nazaj in tek
movala, kdo se bo bolj spotil, na
stopajoči '■»a so imeli v Zagradcu 
dosti manj treme kakor v Žu
žemberku.

Vsi smo se nasmehnili, ko se 
je zavesa dvignila in smo zagle
dali nabito polno dvorano. Milan 
je začel: »Dovolite, da se pred
stavimo. ..« Fantje so zaigrali in 
v dvorani so zaploskali.

»To je odlična publika,« je de
jal nekdo, »tu ledu ne bomo pre
bili, tu ga borno raztopili.«

In res je bilo tako. Publika je 
bila sijajna. Veselje je bilo na
stopati pred njimi. Morda je or
ganizatorje res malo skrbelo, da 
se bo podrl oder, ko so nastopali 
folkloristi, vendar so na to poza
bili, ko sta zaplesala Milojka in 
Branko. Še kritična napovedoval
ka Zora je bila zadovoljna in se 
je dalo celo pogovarjati z njo. 
Čarovnik Marko Stojanovič je v 
garderobi ponujal cigarete in raz
lagal, da zna še sto trikov. Pevka 
Metka je plesala z Milanom ali 
pa kukala skozi zaveso. Muzi
kanti so igrali...

»Kakor na ohceti,« je rekel mo
žak v prvi vrsti. Kljub temu je 
šla predstava v redu h koncu. 
Šolski upravitelj Marjan in »šef« 
Peter sta šla na oder. Kdo je -imel 
večjo tremo in kdo se je bolj po
til, ne vem. Bilo pa je -res gan
ljivo, ko je Peter za Litostrojčane 
dobil šopek rdečih nageljnov in 
vabilo, naj še velikokrat pridejo. 
Celo za-graški pionirji si tega že
lijo. Tu ni bilo treba reči »Na 
svidenje«. Tu je bilo prenoveda- 
no reči drugače.

Še nekaj pripomb nesramnega 
pisca

V Zagradcu žive le sramežljivi 
Litostrojčani. Ko smo prišli v go
stilno, so nam povedali, da je bilo 
še nekaj hipov prej v njej precej 
»naših«, ki so bili zelo »dobre vo
lje«, ko pa so opazili, da gremo 
v gostilno mi, so jo pobrisali. Ve
čerja je bila res odlična, vendar 
se je marsikomu zelo kolcalo po 
njej. Zakaj, smo izvedeli potem, 
ko smo dobili račun. V tej gostil
ni se verjetno drže načela: »Vze
mi tam, kjer je!« No, tudi to smo 
zdržali. Vendar: »Osel gre samo 
enkrat...«

UŽALJENI LJUBENCI IN 
BOCANI

»Fej, pa taka svinjarija,« so 
menda vzklikali Liubenci in So
čani, ko so izvedeli, da bomo 
imeli zabavno prireditev v Gor
njem gradu in ne pri njih. »Ali 
ni vendar pri nas lepše kot v pu
stem Gornjem gradu?« Oboji so 
bili tako užaljeni, da niso poslali 
niti v Ljubno, niti v Bočno av
tobusa, in so bili na prireditvi le 
Gornjegrajčani. Vsi, ki jih letos 
nismo uspeli obiskati, naj nam ne 
zamerijo, upamo, da se bomo pri
hodnje leto oglasili tudi pri njih. 
Ce bi hoteli nastopati v vsakem 
kraju, iz katerega se vozijo v

tovarno delavci, bi stroški tako 
narasli, da še za plače ne bi osta
lo dovolj denarja.

Prihodnjič bo že bolje

To je bila prva tovrstna lito— 
strojska prireditev v izključno 
domači izvedbi. Mislim, da govo
rim v imenu vseh, če povem, da 
so bili z njo zadovoljni poslušalci 
in gledalci pa tudi nastopajoči. 
Led je prebit in bo prihodnjič 
vse bolje in laže. Prav je, da s 
takimi prireditvami še nadaljuje
mo, in prav je, da smo povsod 
dejali: »Na svidenje!«

Kljub temu, da je folklorna skupina pričela vaditi šele pred nekaj 
tedni, je pokazala na prvih nastopih velik smisel za to vrsto plesne

dejavnosti

V vseh krajih, kjer smo imeli prireditve, smo organizirali tudi raz
stavo fotografij z litostrojskimi motivi. Na sliki: razstava pred kino 

dvorano v Žužemberku

Gledalci v eni izmed dvoran, kjer smo nastopali
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Prihodnje leto pokriti bazen v Litostroju
O gradnji plavalnega bazena v 

Litostroju je bilo že precej govo
ra. Tudi v našem časopisu smo 
že pred leti pisali o tem, da so 
načrti za objekt že izdelani. »Pla
njava oddiha« — tako smo ta ob-

V STRELJANJU PRVI
V počastitev 20-letnice I. kon

gresa ZMS, ki je bil v Kočevski 
Reki, je občinski komite ZMS 
Ljubljana-Šiška organiziral tek
movanje med mladinskimi aktivi 
v šahu, streljanju in namiznem 
tenisu. Tekmovanje v streljanju 
je zaključeno in. mladinska vrsta 
Litostroja v postavi Pirc, Grobin 
in Grom je zasluženo osvojila pr
vo mesto. Tekmovanja v šahu in 
namiznem tenisu so še vedno v 
teku.

TOVARNIŠKI KOMITE 
NAJ RAZMIŠLJA

O METODAH DELA V MA
Na prvi redni seji TK ZMS Li

tostroj so bili predstavniki posa
meznih komisij zadolženi, da iz
delajo okvirni program dela za 
naslednje leto. Skupni program 
dela bodo sestavili z vsemi pred
sedniki komisij mladinskih akti
vov. TK je začel razmišljati tudi 
o drugih oblikah in metodah dela 
Zveze mladine glede na posebnost 
naše proizvodnje.

ŽELIMO SI VEC SODELOVANJA
Člani sekretariata mladinskega 

aktiva livarne jeklene litine so na 
svojem rednem sestanku razprav
ljali o sprejemu novih članov v 
mladinski aktiv, sodelovanju z 
OO, sindikalno podružnico, ODS.

jekt označili, je vključevala v svoj 
kompleks razen bazena tudi igri
šče za odbojko, košarko, rokomet, 
balinišče, celo o klubskem domu, 
ki bi omogočil delo namiznoteni
škim igralcem, strelcem, šahistom 
in drugim, ki so vezani v glav
nem le na zaprt prostor, je bilo 
govora. Posebna komisija si je 
skupaj s predstavniki podjetja 
ogledala prostor in ugotovila re
alne možnosti, ki bi jih imela pri 
tem objektu požarna varnost pod
jetja. Toda stvar se ni premak
nila, menda zaradi predvidene 
gradnje ceste. Na drugi strani pa 
je bila ovira tudi bližina želez
nice, ki bi s sajami zmanjševala 
higensko vrednost objektov.

18. novembra pa je bilo na prvi 
redni seji upravnega odbora skla
da za pospeševanje telesne kul
ture občinske skupščine Ljublja
na-Šiška zopet govora o tej grad
nji. Sprejet je bil sklep, da sc 
Mestnemu svetu Ljubljane da 
predlog, da bi letos začeli graditi 
zimski bazen ob Litostroju. Vred
nost objekta je preračunana na

približno 360 milijonov dinarjev. 
Del teh sredstev bi morala pre
vzeti pri tem občina (Sklad za po
speševanje telesne kulture v ob
čini), večji del pa bi prispeval 
Mestni svet. Sklenjeno je bilo, da 
bi gradnjo pričeli čimprej. Upaj
mo, da tokrat ne bo ostalo samo 
pri sklepih.

P. S. Sindikalna organizacija je 
v sodelovanju s samoupravnimi 
organi dala izdelati maketo do
ma kulture in športa, ki naj bi 
stal ob Litostroju.

Vilhar v Velenju
Od 3. do 17. novembra je bila najlepša razstava, je Vilharjevo 

v organizaciji Delavskega kluba razstavo obiskal tudi Franc Le-
v Velenju prirejena umetniška 
razstava Maria Vilharja, ki je tu 
razstavil 26 slikarskih in 13 ki
parskih del.

Na otvoritvi, kateri so priso
stvovali vsi vodilni politični, go
spodarski in kulturni delavci Ve
lenja, so bili prisotni tudi pred
sednik centralnega DS tov. Milan 
Vidmar in predsednik sindikalne 
podružnice Litostroja tov. Vinko 
Kožuh.

Med številnimi obiskovalci, ki 
zatrjujejo, da je to sedaj pri njih

Premalo smo poznali 
delo klubov OZN

Zamisel o ustanovitvi klubov 
OZN se je ^orodila pri tabornikih 
že leta 1958. Ustanovljen je bil 
center in nova organizacija je 
rastla in se nekako razvijala sa
mostojno. Zato so klubi iskali po
moč drugod, dokler jih ni 1. 1960 
sprejelo v svojo organizacijo Dru-

Gledališče in mladina
V gledališki sezoni je mladin

sko gledališče priredilo obširen 
program predstav za pionirje in 
mladince. Kulturnoprosvetni sek
ciji pri tovarniškem komiteju 
mladine Litostroja je uspelo pri
dobiti abonma za gledališko sezo
no 1963-64 za 60 mladincev, ki si 
bodo ogledali pet predstav za 400 
dinarjev.

Kulturna komisija pri TK bo 
proučila tudi kulturno aktivnost

mladih nasploh in na podlagi teh 
ugotovitev prilagodila svoj letoš
nji delovni program.

ŽIVAHNA AKTIVNOST 
LITOSTROJSKIII 

MLADINCEV
Ob koncu okptobra je bilo v Li

tostroju občinsko tekmovanje 
strelcev, ki .ga je pripravila mla
dinska organizacija. Naši strelci 
so zasedli prvo mesto.
SPET FOLKLORNA SKUPINA 

Ob gostovanju litostrojske kul
turne skupine po Dolenjski in 
Štajerski je bila ustanovljena 
mladinska folklorna sekcija pod
jetja, ki je s svojimi plesi žela 
veliko odobravanja vsega občin
stva.
VEČERNA POLITIČNA ŠOLA 

23 naših mladincev obiskuje ve
černo politično šolo, ki jo je orga
niziral komite ZMS občine Ši
ška. Predavanja so se pričela dne 
10. novembra.

štvo SR Slovenije za Združene 
narode. Tako danes lahko oceni
mo delo klubov OZN kot specia
lizirano organizacijo, ki ne teme
lji na množičnosti, ampak na kva
litetnem delu, kar zahteva doda
ten sistematični študij v zunanje
političnih, gospodarskih in kul
turnih problemih.

Zaradi usmerjenosti organizaci
je izven meja države in vzdrževa
nja zvez s podobnimi inozemski
mi organizacijami je bila potreb
na republiška uskladitev vse te 
mladinske dejavnosti.

Delo klubov OZN sloni na or
ganizaciji predavanj o zanimivih 
zunanjepolitičnih dogodkih, pred
vajanju filmov, prirejanju raz
stav, jezikovnih tečajev in podo
bno.

skošek-Luka. V knjigo vtisov je 
napisal naslednje besede: »Dela 
umetnika amaterja sem imel pri
liko že drugič občudovati. (Prvič 
si je ogledal tov. Leskošek Vil
harjeva dela na kolektivni raz
stavi litostrojskih umetnikov.) 
Menim, da je napravil velik ko
rak naprej in se je izoblikoval v 
resničnega umetnika. Želim mu 
mnogo uspehov pri nadaljnjem 
oblikovanim«

Ob koncu razstave so Mariu 
Vilharju za doseženi uspeh poda
rili spominsko rudarsko svetilko.

Za dan republike pa bo Svet 
Svobod in prosvetnih društev 
okraja Kober priredil ob umet
niškem jubileju Maria Vilharja 
njegovo razstavo v koprskem 
muzeju.

(Na fotografiji naš umetnik s 
Hellen Merrill, znano ameriško 
jazz pevko ob Vilharjevi razstavi 
»Jazz na Bledu«, ki je bila orga
nizirana lani med III. jugoslovan
skim festivalom jazza.)

Prisrčno srečanje v Celju
Mladinci aktiva PE DT so pred 

kratkim organizirali sitrokovno- 
kultumo ekskurzijo. Udeležilo se 
je je 25 mladincev. Obiskali so 
tovarno emajlirane posode Emaj- 
lirka v Celju. Po končanem Ob
hodu no tovarni so jih predstav
niki ZM Emajlirke povabili na 
zakusko. Tu so se v prijateljskem 
vzdušju razvili živahni pogovori 
o delu in nalogah mladine. Doti
kali so se raznih perečih proble

mov. Ugotovili so, da so njihovi 
problemi sorodni in da jih rešu
jejo na podobne načine. Pogovori 
so bili koristni za obe organiza
ciji ZM. Predstavniki ZM Emaj
lirke so mladincem DT podarili 
štiri pepelnike. Naši mladinci pa 
so povabili mladince Emajlirke, 
naj obiščejo Litostroj. Po ogledu 
nekaterih celjskih znamenitosti so 
se odpeljali v Zgornio Savinjsko 
dolino. DON

Zanima vas...
Montaža žerjavov v pločevinami. Celo pri nas, kjer izdelujemo kar 

lepo število žerjavov, se redkokdaj ujame takle posnetek

Bodimo odgovorni za svoje delo
V četrtek, 24. oktobra, je bila 

letna konferenca ZK livarne je
klene litine, na kateri so komu
nisti kritično spregovorili o svo
jem delu v preteklem obdobju in 
o bodočih nalogah. Iz poročila se
kretarja OO je bilo razvidno, da 
smo komunisti v preteklem letu 
naredili krepak korak naprej, za 
novo obdobje smo se obvezali za 
izvršitev še večjih in odgovornej
ših nalog. Na konferenci so po
udarili potrebo po modernizaciji 
proizvodnje, organizaciji dela, 
primernem nagrajevanju meta
lurških delavcev glede na prepo
goste odhode delovne sile in tež
ke delovne pogoje. OO in vodstvo

KORAK
K SPOZNAVANJU MLADINE 

V BORBI
Ideinovzgojna komisija TK ZM 

Litostroja je sredi oktobra orga
nizirala ogled muzeja NOB, kjer 
so si mladinci ogledali razstavo: 
Mladina v borbi. Ta je bila po
svečena počastitvi 20-letnice pr
vega kongresa ZMS, ki je bil v 
Kočevski Reki.

obrata bodo morali voditi dosled
nejšo kadrovsko politiko in po
iskati nadaljnje možnosti za iz
obraževanje sedanjih kadrov. 
Prav tako bomo morali doseči tu
di to, da vsakdo na svojem de
lovnem mestu odgovarja za oprav
ljeno delo.

EKSKURZIJA 
V SLOVENIJA VINO IN V 

TISKARNO LJUDSKE PRAVICE
Klub mladih proizvajalcev je 

organiziral sredi meseca oktobra 
izlet v podjetji Slovenija vino in 
v tiskarno Ljudske pravice. Mla
dinci so si v vinskem podjetju 
ogledali skladiščenje vina, zani
mali so se za pogoje dela, moder
no urejeno kletarstvo in način 
poboljšan j a vina. Po ogledu vseh 
prostorov so mladince pogostili s 
kozarcem vina in se pogovarjali 
o mladinskem delu.

Prostore Ljudske pravice smo 
si ogledali prehitro, tako da smo 
se le bežno seznanili s to našo 
veliko tiskarno. Klišarna, meter- 
nica in strojne delavnice so pri
tegnile vso našo pozornost.

Zanimali smo se tudi za izobra
ževanje mladincev in izvedeli, da 
imajo za to izredne možnosti.

Prišli
Miroslav Hrovat, Anton Urbančič, Vin

ko Resnik, Milorad Cvijanovič, Jože Ga
bršek, Lovrenc Varašanac, Katarina Vre
čič, Franc Oberstar, Zdenka Fuchs, Franc 
Hrastovec, Jože Miklič, Stjepan Vinkovič, 
Aleksander Kožuh, E šefa Skokič, Franc 
Erjavec, Marija Zemlak, Jože Žlember- 
gar, Rudi Hlebec, Nataša Kodrič, Marje
ta Podbevšek, Franc Garvas, Mladen Piv- 
kovč, Ljudmila Petrič, Ivan Kusterlc, 
Dragič Markovič, Jože Hostnik, Matija 
Klarič, Ksenja Pureber, Franc Sever, Oto 
Mitendorfer, Marica Tajnikar, Franc 
Mentig, Živko Dodev, Tone Tomšič, Min
ka Lavtar, Vera Živkovič, Ludvik Struna, 
Drago Camdžič, Gvido Druškovič, Jože 
Krnc, Alojz Kozar, Marija Čepeljnik, Ma
rija Jakofčič, Miloš Globokar, Boris Mla
denov, Jože Petrič, Dušan Momčilovič, 
Mojca Jakopič, Vinko Juteršek, šefika 
Alagič, Mita Dimitrič, Vlado Kneževič, 
Jože Drčar, Vinko Kastelic, Janez Plečko, 
Ivana Lavtar, Stana Belehar, Barbara 
Parzer, Anton Košir, Janez Maček, An
ton Medvešček, Pavel Ribič, Alojz Pod
bregar, Jože Bastl, Bernarda Prevec, Vik
tor Vidrih, Jože Ponikvar, Andrej. Kump, 
Rudi Hoda, Viktor Rajer, Jožef Trnov- 
šck, Marija Romih, Derviš Smailagič, 
Aleksander Fišter, Rudi Rijavec, Janez 
Vratič, Alojz Koletič, Rok Fudurič, Šte
fan Žnidar, Branislava Leskovec, Andrej 
Rožič, Desanka Novakovič, Ivan Hudina, 
Janez Prvinšek, Radoslav Jovičič, Janez 
Klančnik, Franjo Drk, Pavel žemva, An
drej Ruperčič, Anton Žmavc, Bajran 
Mehmiti.

Odšli
Ana Jager, Janez Mohar, Štefanija Bla

žič, Alojz Mohorčič, Jože Medved, Aloj
zij Nučič, Andrej Tavčar, Ivan Gonta- 
rev, Marjan Sambolec, Jože Zajc, Marjan 
Urh, Robert Žlembergar, Ignac Cugelj, 
Anton Jerič, Anton Videmšek, Savin Bu- 
čer, Janez Zakrajšek, Peter šterk, Sta
nislav Duh, Marjeta Šteflin, Neža Buko
vec, Franc Anžur, Jože Mulej, Vladimir 
Pavšek, Milan Tomšič, Hilda Anžlovar, 
Stanislav Gregorčič, Jože Kastigar, Jo
žefa Muhič, Dragoljub Sekulič, Rado
slav Strnad, Martina Godina, Vladimir 
Horvat, Tončka Kajžar, Habid Fači, Jo
že Šalami ja, Ramiz Avdič, Franc Jerič, 
Fanika Zidanšek, Metod Koprivnikar, 
Aleksander Kožuh, Ivan Mrak, Rudi Ko
žuh, Božo Kolenc, Franc Zajc, Boris

Smirnov, Marko škrobot, Josip Dragar, 
Nada Demšar, Dušan Mihelič, Vladimir 
Meserko, Asim Modronja, Nada Jordan, 
Branko Lazar, Janez Remškar, Alojz Sta
rič, Ludvik Struna, Marija Jakofčič, Lju
bomir Sambol, Filip Jamšek, Emil Mer
mal, Franc Godler.

Oj, ta vojaški boben ...
Iz Danilov Grada nam je pisal vojak 

Franc Vandi, ki redno prejema naš ča
sopis, ki mu »posreduje vse tekoče 
tovarniške vesti«. Tov. Vandi pozdravlja 
kolektiv orodjarne.

Iz Sombora je pisal Franc Kic, ki po
zdravlja vse delavce in mojstre v PE

Smrt
Dne 28. X. je umrl Janez Ropret. Ro

dil se je v Zgornji Senici 16. VII. 1943.

V Litostroju je bil zaposlen od 1. VI. 
1961 kot strugar v DT.

Svojcem umrlega izrekamo iskreno 
sožalje.

Dne 3. XI. je umrl referent za počit
niške domove Roman Boltauzar. Rodil 
se je 7. I. 1902 v Vipavi. V Litostroju je 
bil zaposlen od 1. X. 1950.

Svojcem sposobnega delavca in prijet
nega tovariša, ki je bil ob vsaki prilož
nosti pripravljen delati dobro, izreka
mo iskreno sožalje.

Zahvala
Ob težki izgubi mojega ljubljenega mo

ža in očeta Ivana Hrovata se iskreno za
hvaljujemo vsem njegovim prijateljem in 
znancem, ki so nam kakorkoli pomagali. 
Posebno ze zahvaljujemo stanovalcem 15. 
bloka za venec in denarno pomoč, kakor 
tudi kolektivu Litostroja, ki ga je v tako 
velikem številu pospremil na njegovi zad
nji poti, ter tov. Božiču za poslovilne 
besede ob odprtem grobu.

Žena Marija, otroka Tanja in Iztok.

Zahvala
Jože Zadravc se iskreno zahvaljujem 

sindikalni podružnici Litostroja in ož
jim sodelavcem za moralno in materialno 
pomoč, ki so mi jo nudili ob tragični 
smrti moje hčerkice Darje.
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VIC O SESTANKU
Nekoč, nedolgo tega, sta živela 

dva prijatelja. Eden je hodil na 
sestanke, drugi pa je bil čisto v 
redu človek. Nekega dne sta se 
srečala.

»Ali veš kdo je Hruščev?« je 
vprašal prvi.

»Ne,« je odgovoril drugi.
»Ali veš, kdo je Kennedy?« je 

spraševal prvi naprej.
»Ne,« je odgovoril drugi.
»Vidiš,« je učil prvi, »nič ne 

veš, ker ne hodiš na sestanke.«
Zdaj se je drugi nasmehnil.
»Ali veš, kdo je Peter Černej?« 

je vprašal.
»Ne,« je odgovoril prvi.
»Vidiš,« se je smejal drugi, »to 

je pa tisti, ki ti zapeljuje ženo, 
ko si ti na sestankih.«

Rezultat tega pogovora je bil 
takle: dva izbita zoba in mnogo 
dvomov v čisto nič krivega Hru- 
ščeva in Kennedyja. Da, da, se
stanki so nevarna reč.

»Prepričal si me. Tudi jaz ne 
bom šel. Sicer pa, kdo pa še ho
di današnje čase na sestanke ...?«

»Pridi zvečer v gostilno, tam se 
bomo pogovorili...«

SESTANKI NISO VEČ MO
DERNI

Nedavno tega je bil pomemben 
sestanek. Prireditelji so zanj re
zervirali veliko dvorano, čeprav je

»Jaz, pa na sestanek? Zakaj 
pa? Hišo imam, avto. Poglej na 
streho, pa boš videl televizijsko 
anteno, v službi smo si, sam veš 
»zrihtali« v redu plače... Kaj naj 
delam na sestankih? Raje takole 
popoldne malo honorarno ... De
nar je denar ... Jaz, dragi moj 
predsednik, sem si že zgradil so
cializem za domačo rabo, pa na 
svidenje.«

kleta greznica tudi pušča. In to 
v potok, v naš, dve fari okrog, po 
dobri vodi sloveči potok. Alzo, 
treba bo nekaj storiti. Jutri po
poldne se vsi gospodarji dobimo 
pred mežnarjevo hišo in popravili 
mu bomo greznico, saj je sam ne 
more.«

»Pa za nekaj Štefanov bom dal,« 
je rekel mežnar in »množičnega 
sestanka« s polnoštevilno udelež-

SOS ZA SESTANKE

si dal svoja vrata pobarvati, mo
jih pa ne. Ne, ne bo, sem pa že 
raje na sestankih.«

Zelo zabavno je na mladinskih 
sestankih. Njega dni, ko smo bili 
še mladinci, so bili taki sestanki 
pusti in neudobni, saj je bila na 
njih gneča. Zdaj je to nobl.

»Veni, vidi, vici,« je na nedav
nem mladinskem sestanku nekdo 
recitiral. »Mislim, da bi bilo bo
lje, če gremo gledat juke-boks. 
Prima plate, sami res prima po
snetki. Gremo...«

On je »vici« in njegova je ob
veljala. Vsi res niso šli, saj je 
odbor ostal. Baje so razpavljali o 
tem, da bi kazalo kupiti juke- 
boks in ga imeti na sestankih ...

Še boljši hec pa je tole. V neki 
tovarni (morda bo marsikdo uga
nil v kateri) pride na sestanke, 
ki so popoldne, tako malo članov 
kolektiva, da so vodilni obupa
vali. Pa se je našla glava.

»Heureka,« je vzkliknil, »imam 
jo. Žrtvujmo nekaj minut dopol
danskega časa, ki je sicer name
njen delu, pa bomo imeli na se
stanku vse.«

Navdušeno so mu zaploskali. To 
je predlog. Zadel je v črno. Meli 
so si roke in od zadovoljstva za 
hipec, dva zamižali, da so si laže 
predstavljali kolektiv množično in 
polnoštevilno zbran... Bili so 
malo hitri.

Dobimo se brez letakov in vabil...
»Si za to, da greva zvečer na sestanek?«
»Pusti štose, jaz sem čisto normalen. Ne grem! Raje poslušaj tale vic!«

»Včasih nisi takole govoril...«
Sosed se je zaupno sklonil k 

predsednikovemu ušesu in dejal:
»No, med nama ... Včasih ni

sem nič imel... Zdaj že imam. 
Naj hodijo tisti, ki nimajo ...«

KAJ SO SESTANKI?
»Ta glavni« v vasi je pred ne

kaj desetletji, po končani maši, 
pljunil malo glasneje in pol vasi

Mi, desni, gremo na zbor volivcev

bila najemnina zanjo precej vi
soka. Pričakovali so množico lju
di in se celo bali, da bo dvorana 
premajhna. Kljub temu, da 
so razposlali več sto vabil, obja
vili vabilo na sestanek v radiu in 
časopisih, je prišlo — dvajset lju
di. V prvi vrsti je bilo za vse do
volj prostora.

Prireditelji niso vedeli, ali naj 
kolnejo ali jokajo.

»Ai naj sestanek sploh imamo?« 
je predsedujoči vprašal enega iz
med odbornikov, ki je bil že »star 
maček« in je »teren« dobro po
znal.

»Nujno,« je dejal ta, »če sestan
ka danes ne bo, ga sploh ne bo, 
saj prihodnjič še teh, ki so pri
šli danes, ne bo.«

In začel se je ganljivo lep 
»množični« sestanek. Imel je ve
liko prednost pred drugimi, bil 
je zelo kratek.

Po sestanku je odšel predsedu
joči s sklonjeno glavo proti do
mu. Njegov sosed in sodelavec v 
službi je pravkar parkiral avto 
pred svojo novo hišo.

»Zakaj te ni bilo na sestanek?« 
je vprašal predsednik.

je prisluhnilo. »Krucifiks,« je re
kel, »vsi, ki imamo nosove, vemo, 
da mežnarjeva greznica smrdi, 
kot bi dihurje drl. Če smrdi, naj 
smrdi, ampak to n> vse. Ta pre-

Janez, kaj pa je to »zbor 
volivcev«?

bo je bilo konec. Nič vabil, nič 
plakatov. Zvečer je bil sestanek 
fantov (množični v gostilni) in 
deklet (sredi vasi pod lipo). Na 
obeh je bil obisk stoodstoten. 
Dnevnega reda ni bilo niti pri 
prvih niti pri drugih, saj sta »di
skusiji po aktualnih vprašanjih« 
popolnoma izpolnili program.

Tako je bilo včasih, ko ljudje 
še niso vedeli, kaj se pravi orga
nizirano delati. Bili so zelo zao
stali, kaj hočemo ...

S tako logiko naprej!

ZAOSTALI SO BILI
»Včasih je luštno blo...«
Današnje čase je to drugače. 

Naredili smo velik korak naprej. 
Zdaj imamo kolektivne, individu
alne, mladinske, profesorske, di
jaške, kadrovske, partijske, upo
kojenske, občinske, tovarniške, 
množične, obvezne, neobvezne in 
ne vem še kakšne sestanke.

Vse je lepo in prav, le... Teh 
sestankov se ne udeležuje nihče. 
Ali vsaj zelo malo ljudi in še to 
vedno isti.

Imam znanca, ki je poklicni ob
iskovalec sestankov. Je član de
lavskega sveta, upravnega odbora, 
balinarske sekcije, šolskega odbo
ra, športnega društva, hišnega 
sveta in sveta potrošnikov. Med 
kosilom bere dnevne rede sej in 
sestankov in govori le še takole:

»To je nujno treba nrediskuti- 
rati na določenem nivoju. Prob
lem je na taki stopnji razvoja, da 
je potreben širše in perspektivnej
še obdelave. Temu bomo odpomo- 
gli tako, da pristopimo k čimhi- 
trejšemu reševanju ...«

Ampak on ne pristopi, temveč 
odstopi in zdivja na kakšen sesta
nek. Žena je sosedi na vprašanje, 
če ga sploh še pozna, ko ga tako 
malo vidi, odgovorila:

»O, poznam, poznam, saj na ne
katere sestanke vzame tudi mene 
s seboj. Zato, da smo sklepčni...«

Nekdo drug je na sestankih o 
vzgoji mladine veliko razpravljal 
in predlagal silno pomembne u- 
krepe. Ker je tudi njegova žena 
na sestankih za zaščito psov raz
pravljala o tem zveznem proble
mu, sta imela njuna sinova pač 
mnogo časa, ki sta ga porabila 
čisto zase. Klatila sta se po ce
stah in lovila pse, ki sta jih po
tem mučila.

Tretji hodi le na sestanke hiš
nega sveta.

»Le iz varnostnih razlogov. Ta 
hudič od ta spodnjega soseda bi

Na prvem sestanku (dopoldne 
med delom) ni bilo skoraj nič več 
ljudi kot na prejšnjih sestankih. 
V garderobi so sedeli ilegalci in 
se zarotniško smejali.

»Mene ne bodo,« je rekel Jaka, 
»mene že ne. Zmeraj ti sestanki. 
Briga me. Samo govorjenje.«

»Ilegalci« so pritrjevali.
»Mejduš smo jih,« je še dodal 

Jaka in se splazil pogledat, če je 
sestanka že konec. Bilo je že ko
nec.

Jaka in »ilegalci« so se pome
šali med delavce, ki so bili na 
sestanku. »Ti, kaj so pa spet go
vorili,« je Jaka zaupno vprašal

Prišel bom le, če me osebno 
povabijo

svojega soseda. Ta se mu je na
smehnil in dejal:

»V garderobo se ni slišalo, kaj?«
Po delu je pol tovarne komenti

ralo sestanek. Jaka se je grizel, 
ker ni mogel nič reči.

»Vidiš hudiče,« je dejal svojim 
ilegalcem, »samo nekaterim pove
do. Zmeraj je bilo tako. Neena
kopravnost. Revež je revež.«

»Raje reci tako,« mu je dejal 
sosed, »Jaka je Jaka.«

Jaka pa jezen, pa v gostilno, 
pa en konjak, pa en konjak, pa 
en konjak, pa en konjak ...

»Pa sem ti zmeraj pravil, da 
se bomo morali ta pravi zbrat, da 
jim povemo, da delavci ne misli
mo tako. Ne bodo nas. Kdo si upa 
gobcati o delavčevih pravicah.«

»Ilegalcem je res težko,« je pri
pomnil sosed.

»Ven!« je tulil Jaka.
Še nekoliko glasnejša je bila 

njegova žena, ko je prišel domov.
»Kje si bil toliko časa?«
»Na sestanku. Saj veš, da jih 

je vedno dovolj. Sit sem jih že.

Na tak način bi morali nekatere 
spodbuditi, da bi obiskovali zbore 

volivcev

Ne bom več hodil. Prekleti se
stanki ...«

Ko je bil v tovarni naslednji se
stanek, je bil med poslušalci tu
di Jaka. Malo ga je »firbec ma- 
tral«, se mi zdi.

Ta je pa dobro povedal. Že ne
kaj tednov sem gre šest ulic na
okoli glas o »enem, ki se upa«.

Zgodba o njem je taka.
Na nekem sestanku je nekdo v 

diskusiji spregovoril o sestankih, 
udeležbi na njih, o neustreznih 
dnevnih redih nekaterih sestan
kov, o tem, kdo je tega kriv... 
Povedal je zanimive reči. Povedal 
je reči, ki so marsikomu ležale na 
srcu. Prav je storil. Le ...

»Dobro jim je povedal... Ta 
pa zna.«

Ali ne bi tale monolog spreme
nili takole:

»Dobro nam je povedal...«
NAM. Sami smo krivi, da je na 

sestankih tako. Če bi imeli le po
trebne in koristne sestanke, kate
rih sklepi bi se vedno uresničili, 
bi hodili nanje, saj se ljudje ni
so dosti spremenili. Zakaj tudi 
mi ne povemo, kar nam leži na 
srcu? Zakaj se skrivamo v gar
derobah in potem v gostilnah 
sprašujemo, kako je bilo na se
stanku? Sestanki so naši in za 
nas. Sklicujemo jih mi in ne ne
ki »oni«.

Dajmo, naredimo sestanek o se
stankih. V sejni sobi, v gardero
bi ali v gostilni. Dobimo se brez 
letakov in brez vabil.

EVGEN JURIČ

Sklicujem sestanek za ugotovitev, zakaj iti bilo zadnjič sestanka
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TAUM SAUK
Naj večji hidroelektrični projekt 

z umetno akumulacijo v izgrad
nji v ZDA predstavlja Taum 
Sauk Project podjetja Union Elec
tric CO, St. Louis, Mo. Projekt 
predvideva dve premični turbo- 
črnalki, vsako s kapaciteto 175 
megawatov. Višina dviganja vo
de in razvita moč nihata od 234 
do 267 metrov. Zaradi izredno vi
sokega hidrostatičnega pritiska je 
uporabljeno jeklo VSST-1 (ame
riška oznaka) za oblogo tunelov.

Gravitacijski betonski jez tvori 
spodnji zbiralnik, ki vsebuje se
dem milijonov 500.000 m3 vode. 
Na spodnjem zbiralniku je pre
kopan kanal do mesta, določene
ga za centralo. Od centrale gre 
tunel do gornjega zbiralnika. Te
ga tvori kamnit nasip na vrhu 
brega. Nasip ima spredaj beton
sko ploščo, dno zbiralnika pa je 
pokrito z asfaltom. Gornji zbiral
nik bo vseboval približno 5 mi
lijonov 500.000 m3 vode, kar pred
stavlja ekvivalent za 2,750.000 
kwh na pragu centrale.

Vsaka turbo-črpalka bo imela 
pretok 50 m3/sek in dinamično 
višino 268 m, do 76 m3/sek in vi
šino 233 m. To predstavlja mini
mum in maksimum operativnega 
pada. Potrošnja energije za tako 
stanje je 175 mW in 210 mW, 
pri čemer je večja sila potrebna 
za nižji pad.

Taum Sauk Project je rezul
tat večletnega intenzivnega štu
dija o uporabi umetne akumula
cije v energetskem sistemu (ki 
dela v treh državah: Missouri, 
Jawa in Illinois). Sistem pa je v 
glavnem parni. Manjši del njego
ve celotne kapacitete je predvi
den kot HE akumulacijskega ti
pa, a drugi del kot HE pretočne
ga tipa.

Uporaba umetne akumulacije v 
sistemu električne energije se v 
ničemer ne razlikuje od načela 
vskladiščenja kateregakoli dru
gega proizvoda.

Tam, kjer so pogoji to dopu
ščali, je bilo vskladiščenje ener
gije v hidroelektričnih postroje
njih doseženo z instaliranjem 
proizvodni e zmogljivosti visoko 
nad povprečjem pretoka. V tem 
primeru se lahko energija vskla- 
dišči kot voda, sposobna da jo la
hko uporabimo v velikih količi
nah za proizvodnjo ob konicah. 
Ta metoda je še posebej efektna 
takrat, kadar ima sistem eno ali 
več akumulacijskih hidrovariant 
v zvezi z glavnino energetske 
zmogljivosti parne vrste. Parna 
postrojenja so običajno sposobna 
za najbolj učinkovito operacijo v 
24 urah in lahko na podlagi tega 
prenesejo bazično obremenitev z 
visokim koeficientom visoke obre
menitve, prepuščajoč koeficient 
nizke obremenitve občasni proiz
vodnji hidrocentral ob konicah.

Tako sta energija pare in hi- 
droelektrična energija postali

druga drugi dopolnilo, nasprotno 
prejšnjemu konceptu, da so tam, 
kjer je bila na razpolago hidro- 
električna energija, uporabljali le 
samo to, a paro so uporabljali le 
takrat, kadar priroda ni mogla 
nuditi potrebne vode za delo hi
dro "ostrojenj.

Taum Sauk Project predstavlja 
še eno nasprotje v tendenci ener
getskega razvoja v tem, da bo se
daj hidroelektrični sistem služil 
kot dopolnilo parno energetske
mu, medtem ko je bilo prej na
robe: prvi sistemi so bili le do
polnilo hidroelektričnim.

Skrbno so preiskali terene dr
žav Missouri in Illinois, kjer naj 
bi gradili projekt umetne akumu
lacije s primerno razdaljo za pre
nos energije v mesto St. Louis in 
njegovo okolico. Niso mogli najti 
primernega terena, kjer bi lahko 
moroče izvajali energijo s prito
kom vode in hkrati omogočili še 
črpanje vode ob konicah.

Kmalu pa so uvideli, da bi vsak 
projekt umetne akumulacije za ta 
sistem moral računati s črpanjem 
za celotno količino vode, potreb
no za proizvodnjo energije.

Glede na zahtevo, da morajo 
biti stroški za izgradnjo majhni, 
je postalo tudi jasno to, da samo 
umetna akumulacija ne bi mogla 
prenesti večje potrošnje za more
bitno poznejše razišrjenje.

Od vseh faktorjev, ki govorijo 
za praktično realizacijo samo 
umetne akumulacije, so najvaž
nejši tile:

1. Nizki investicijski stroški.
2. Primerna razdalja prenosne

ga sistema, da bi bilo čim manj 
stroškov za gradnjo daljnovodov 
in da bi se kolikor mogoče zmanj
šala izguba pri gradnji daljno
vodov.

Taum-Sauk Project izkorišča 
nekaj manjših rek, katerih izliv 
znaša približno 200 km2. Gradbi
šče je oddaljeno približno 145 km 
od mesta St. Louis.

Na neki točki v ozki soteski 
steče povprečno 3 m3 vode na se
kundo. Ta soteska je odlično me
sto za izgradnjo gravitacijskega 
prelivnega jezu. Ta spodnji jez, 
ki bo visok približno 18,30 m, bo 
zadrževal približno 7,500.000 m3 
vode, od katere je je približno 
5,500.000 m3 v obsegu operativ
nega nivoja vode med 215 in 230 
metrov.

Jez bo imel odprtino 2,5 X 30,5 
metra in odvod 510 mm za regu
lacijo odtekanja. Ko se zbere po
trebna količina vode, bo mogoče 
s temi ventili upravljati tako, da 
ostane kombinirana prostornina 
vode v operativnem obsegu gor
njega in spodnjega zbiralnika 
enake akumulacije 5,500.000 m3, 
in tako obide spodnji zbiralnik, 
ki deli na ta način prelito vodo 
200 km nad jezom.

To reguliranje vodne količine 
bodo upravljali avtomatsko. V

Stroj za termično rezanje
Po svoji konstrukciji spominja 

stroj na navadno tračno žago, to
da gibanje rezilnega traku pri tem 
stroju ima hitrost od 1000 do 5000 
metrov na minuto (ali do 2 milijo
na zob na minuto). Zaradi tega se 
kovina predmeta, ki ga režemo, 
intenzivno segreje v coni rezanja 
in postane mehka. Rezilni trak 
sam pa se zaradi velike dolžine 
pravočasno shladi in ne izgubi 
svoje trdnosti.

Termično rezanje se lahko upo
rablja za rezanje različnih jekel, 
pri čemer trdota materiala ne 
igra nobene vloge. Tako se lahko 
reže hladno vlečeno in kaljeno 
jeklo. Rez je popolnoma čista.
Globina odžgane plasti ne znaša 
več kot 0,5 mm.

Zaradi udobnosti pri delu upo
rabljamo razne pribore. Na stro
ju z lahkoto obdelujemo materiale 
debeline 25 mm. Maksimalna de
belina rezanja znaša 40 mm. Moč 
motorja je 12 kW. Stroj je bil iz
delan v Franciji. Stroj za termično rezanje kovine

Tudi v obdelovalnici je imela ta mesec naša fotoreporterka srečo. 
V svojo »kamrco« ji je uspelo ujeti kar šest ogromnih turbinskih 

delov, ki so povsem zatrpali montažno halo

največja HE 
z umetno akumulacijo 
v zon

odprtinah v jezu bodo omogočili 
normalen pretok vode v 99,5 % 
časa. Preliv in vse ostale zgradbe 
so projektirane za največji po
plavni tok, ki znaša 2.000 m3/sek. 
Blizu reke in akumulacije, ki 
ustvarja spodnji jez, se dviga 
eden od hribov z zelo trdimi ste
nami, ki bi omogočil ustvarjanje 
povprečnega pada 260 m, če bi se 
na njegovem vrhu lahko zgradil 
dovolj velik zbiralnik. To so po
zneje tudi naredili. Zgradili so 
namreč kamniti nasip v velikosti 
15,5 ha. Njegov obseg znaša 1800 
metrov, visok pa je 25 m nad 
dnom zbiralnika. Na notranji 
strani je nasip zaprt z 255 mm 
debelo ploščo in ima v sredini je
kleno armaturo. Preliv za zgor
nji zbiralnik ni potreben, ker so 
zgradili dodatni izliv. Gornji zbi
ralnik ima maksimalno površino 
20 ha. Ta dva zbiralnika sta spo
jena s pretokom — to je kanalom, 
ki je izkopan v steni v oddaljeno
sti 490 m. Da bi stroške obloge 
tunela in cevi pod pritiskom 
zmanjšali na minimum, so prvič 
uporabili jeklo z oznako USS = 
= Tl in T= 1 Tip A jeklo. Ta 
toplotno obdelana jekla imajo 
mejo elastičnosti 6.800 kg na cm2. 
Pomemben ekonomski element 
pri izgradnji te centrale je bil

izdatek pri izdelavi jeklenih plošč 
velike odpornosti. To postane še 
posebej jasno, ko pomislimo, da 
je bila količina kovine za val
jenje 50 mm debele plošče 4-<krat 
večja od količine za 25 mm debele 
plošče. Vsi zvari v cevi pod pri
tiskom in obloge tunelov so bili 
kontrolirani z radiografijo, de
fektne površine so izsekali, jih 
ponovno zvarili in pred uoorabo 
ponovno pregledali po radiograf-

ski metoda. V primeru, da je po
treben pregeld ali ponravilo tu
nela, se -lahko ves zbiralnik iz
prazni v 24 urah, napolni pa v 
16 urah, pri čemer sta uporablje
ni obe črpalki.

Da bi čimbolj omejili kavitaci- 
jo, je rotor turbine nameščen ze
lo globoko.

Izvleček iz časooisa 
Civil Engineering E. A.

Rudulph-a

Vloga letal v poslovnem življenju
V ZDRUŽENIH DRŽAVAH AMERIKE PRIDOBIVAJO LETALA V POSLOVNEM 

ŽIVLJENJU VSE VEČJI POMEN. PRIVATNA PODJETJA IMAJO NA VOLJO PRIBLI
ŽNO 28.000 LETAL. FEDERALNA LETALSKA AGENCIJA PREDVIDEVA, DA BO TAKIH 
LETAL LETA 1970 PRIBLIŽNO 40.000 ALI CELO VEC. K TEMU ŠTEVILU NE SMEMO 
SEVEDA PRIŠTEVATI LETAL LETALSKIH PREVOZNIH DRUŽB IN PA PRIVATNIH

Podjetja vseh glavnih indu
strijskih vej imajo lastna letala, 
vtem ko so v prvih začetkih le
talstva imela lastna letala samo 
nekatera podjetja, in še to samo 
zaradi reklame. Ta so jih le red
kokdaj uporabljala za potovanje. 
Letala so v glavnem pilotirali 
vešči letalci, ki so izvajali akro
bacije nad mesti in delali s tem 
reklamo.

Kmalu po drugi svetovni voj
ni so posamezna podjetja začela 
nabavljati letala, ki so rabila 
vodstvenemu osebju za poslovna 
potovanja. In tako je sčasoma 
»poslovno« letalstvo postalo nuj
no sredstvo za izvrševanje števil
nih poslov.

Ta novi pojem »poslovnega« le
talstva je lahko nastal samo za
radi pomembnih sprememb v 
strukturi ameriške industrije. V 
zadnjih dvajsetih letih je nam
reč večje število podjetij zgra
dilo tovarne na raznih oddalje
nih krajih. Ker so mnoga letali
šča rednih letalskih prog daleč 
od tovarn, je čedalje večje šte
vilo podjetij spoznalo, da bi bilo 
praktično in koristno imeti last
na letala. Ta ugodnost naj bi po 
splošnem mnenju omogočala 
osebju — od predsednika uprav
nega odbora podjetja do tehnič
nega osebja — hiter polet do 
katere koli tovarne, kjer naj bi 
se rešili nujni problemi ali izvr-

PODJETJE SOKO
V MOSTARJU JE ZAČELO 

IZDELOVATI HELIKOPTERJE 
ZA CIVILNE NAMENE

Ti bodo lahko prenašali bre
mena težka nad tri tone in bodo 
služili v najrazličnejše namene, 
na primer pri gradnji daljnovo
dov na težko prehodnih terenih. 
Podjetje »Dalekovod« iz Zagreba 
se že zanima za nabavo dveh he
likopterjev.

Predstavniki mostarskega pod
jetja so na lanskem beograjskem 
sejmu tehnike povedali, da so se 
že začeli pripravljati za proizvod
njo manjšega tipa helikopterja, 
ki bo imel nosilnost okrog ene 
tone. Ti pa bodo znatno cenejši 
od velikih.

šila važna, neodložljiva posveto
vanja. Izgube časa ne bi bilo 
praktično niti med samim pole
tom. V lastnem letalu je mogoče 
imeti predhodne razgovore in tu
di opravljati druge administra
tivne posle.

Nekatere petrolejske družbe se 
danes poslužujejo helikopterjev 
celo za prevoz delavcev in po
trebnega materiala do vrtin na 
morskem dnu. Podjetja, ki grade 
električno omrežje v planinskem 
svetu, uporabljajo helikopterje 
za prevoz potrebnega materiala 
za postavitev stebrov in za na
peljavo daljnovodov.

Letalski proizvajalci sedaj pro
izvajajo celo vrsto letal za po
trebe industrijskih podjetij. Po
prej so kupci navadno kupovali 
standardna letala in jih šele na
to preurejevali za svoje potrebe, 
zdaj pa je to narobe.

Ker se je število letalcev po 
drugi svetovni vojni močno 
zmanjšalo, je z razrastom »po
slovnih« letal povpraševanje po 
njih spet narastlo. Novi tip pi
lota »poslovnega« letala mora

biti skrbno šolan strokovnjak. 
Biti mora podvržen strogi medi
cinski kontroli Medicinskega cen
tra za civilno letalstvo, ki ima 
svoj sedež v Oklahomi. Pilot mo
dernega »poslovnega« letalstva 
mora biti vsestransko sposoben 
in kvalificiran človek.

»Poslovni« helikopter

Cesta zvita v roli

Pred kratkim so praktično preizkusili tovornjak, na katerem so 
imeli vgrajene 55 metrov ceste. Ta seveda ni bila makadamska ali 
asfaltirana, ampak je bila sestavljena iz aluminijastih členov in zvita 
v roli in ko je tovornjak vozil, jo je sproti odvijal in kot preprogo 
polagal po tleh. Tako zložljiva cesta se odlično obnese na težko pre
hodnih močvirnih terenih.
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Tudi pri vas je sedaj dobro
Med kulturnimi prireditvami na Dolenjskem in Štajerskem je naš 

sodelavec Evgen Jurič prebral prozni tekst Tudi pri vas gradite Ame
riko, ki je na vseh nastopih požel lepo priznanje in smo se zaradi tega 
odločili, da ga v celoti objavimo.

Tone, Slavko in Lojze so tisto 
nedeljo prišli prej dopoldne iz 
gostilne domov. Njihova mati jih 
je, pražnje oblečena, že nestrpno 
pričakovala.

»Kje hodite,« se je jezila, »še 
zamudili boste. Trideset let ni 
bilo strica v hišo, danes pride, vi 
pa bi še to zamudili. Že tako vas 
nikoli ni doma. Vsaj danes bi bili 
lahko...«

»Stric, stric,« je nergal Tone — 
najstareiši, »kakšen stric neki. Še 
nihče od nas ga ni videl...«

»Mene pa zanima, kakšen je,« 
je dodal Slavko.

»Jaz pa bi rad slišal, kako naš 
bratranec Frank, ki, ni bil še ni
koli tu, govori slovensko,« je bil 
radoveden najmlajši Lojze.

»Vi tega ne razumete. Premladi 
ste. Vam ni nič hudega, vse ima
te. Včasih je bilo drugače. Osem 
otrok nas je bilo na tej majhni 
kmetiji. Vseh pet bratov je šlo

v Ameriko, sestri pa sta se poro
čili, jaz pa sem ostala tu. Tride
set let bo tega ... Danes bom pr
vič videla brata po toliko letih.«

»Pojdimo mu naproti,« je pred
lagal Lojze.

»Pojdimo. Presenečen bo.«
»Prav,« je dejala mati, »pojdi

te. Lahko ga boste spoznali, avto 
ima.«

»Tudi mi imamo avto, mati,« so 
se zasmejali in šli.

Na vas je legel večer. Fantje 
so šli malo v gostilno. Z njimi je 
odšel tudi njihov bratranec iz 
Amerike. Stari sključeni Luis 
(včasih je bil Lojze) in mati sta 
sedela pred hišo.

»Ne znajdem se,« je rekel Luis, 
»kakor bi ne bil doma. Tu je či
sto drugače -kot nekoč. Še naša 
hiša je drugačna. Televizijska an
tena na strehi... Avtomobil v 
prizidani garaži... Kosilnica v 
kolnici, železen plug... Tvoji 
fantje kakor gospodje pri nas ...

Ah, če se spomnim... Zato smo 
šli. Well, zdaj je tega konec. Am- 
nak delali smo trdo, pretrdo ...«

»Tudi mi delamo. Še nikoli ni
smo ta-ko. Pred petimi leti sem 

. ostala sama. Njega je vzelo, med 
vojno preveč pretrpel. Fantje 
so bili res že veliki, vendar... 
Čudni časi so zdaj tu. Marsikaj 
je težko razumeti... Poslušaj. 
Včasih nas je bilo na naši doma
čiji deset, pa smo vsi živeli. Zdaj 
sva le še Lojzek, najmlajši in jaz. 
Slavko in Tone delata v Ljublja
ni, v tovarni. Ni jima slabo. Mno
go sta že kupila — vse v petih 
letih. Lepo nam je! Pred leti pa 
sem jima celo branila, da bi šla 
v tovarno. Kdo bo kosil? Kdo bo 
oral, kdo sadil krompir... Nika
mor ne bosta šla, kakšna tovarna 
neki... Kljub temu sta šla in sta 
imela prav.«

»Well, dobro je,« je dodal Luis.
V gostilni je bilo živo kot med 

tednom nikoli. Zadnja leta je bila 
vas sploh zelo spremenjena. Ve
čina mlajših mož in fantov je de
lala v tovarni v velikem mestu. 
Zjutraj je prišel avtobus ponje, 
popoldne so se pripeljali nazaj.

ZA DOBRO VOLJO

Smrdeče tihožitje — made in-menza

Le katero dovolilnico naj dam 
danes podpisati? Danes je v služ
bi NN (Naši delavci imajo nam
reč za izhod iz tovarne tudi po 

več dovolilnic)

»Pri vas je vse tako čudno,« je 
pripovedoval Frank, ko se je po
legel smeh. »Oče mi je pripovedo
val, da greva v majhno vas, kjer 
živi njegova revna sestra. Pripo
vedoval je, da so bili včasih lač
ni... Verjel sem mu. Vi pa ima
te doma tako kakor mi. Hladil
nik, televizor, avto ... Vaše oble
ke so take kot moje. Vse je dru
gače, kot je povedal oče. Kako 
to?«

»Včasih je bilo tu res hudo. In 
zdaj ni več, ker ne delamo vsi 
doma. Veliko nas hodi v mesto, v 
tovarno,« je dejal Slavko.

»Pred petimi leti sem -se odlo
čil in dejal materi: ,S-it sem kme
tije, v tovarno grem!’ Lojze in 
Slavko sta mi pritrjevala, -saj smo 
-se vsi trije tako dogovorili. Loj
ze bo ostal doma, s Slavkom pa 
mu bova popoldne pomagala. Bo
mo vsaj kaj zaslužili, pridelali 
bomo pa tudi toliko kot prej. Res 
bo treba pljuniti v roke, pa bo 
šlo. Mati pa, da ne in ne. Zma
gali smo seveda mi. Slavko in jaz 
sva že pet let v tovarni, Lojze pa 
dela doma. Da dela laže, sva mu 
kupila kosilnico in nov plug. Pa 
še marsikaj drugega smo kupili. 
Res smo tudi nekoliko zadolženi, 
ker kupujemo na obroke, pa bo 
že šlo. Za vse, kajne Lojzek, ta
ko ne bi bilo prostora na kmetiji. 
Tako pa že gre. Drug drugemu 
pomagamo. Doma pridelamo to
liko, da nam marsičesa ni treba 
kupiti, v tovarni pa zaslužimo,« 
je razložil Tone. Frank se je ču
dil in vprašal:

»Pa kako ste se tako hitro na
učili dela v tovarni?«

»To res ni bilo lahko,« je raz
lagal Slavko. »Ko sva s Tonetom 
prišla prvič v tovarno, sva mi
slila, da se bova izgubila, tako 
velika je. Prvi dan sploh delala 
nisva, drugi dan sem bil neroden 
kot le kaj. Imel sem- trde roke, 
kot bi še nikoli ne delal ničesar, 
pa sem bil dober delavec doma 
in najhitrejši kosec v vasi. Potem 
je šlo vse bolje. Po enem letu 
sem naredil izpit za polkvalifici- 
ranega delavca, leto in pol kas
neje pa za kvalificiranega delav
ca. Tudi Tone. Zdaj imava dobro 
delo in tudi ne zasluživa slabo.«

Čez mesec so se poslovili. Stari 
Luis in mladi Frank nista odha
jala vesela.

»Tako lepo je pri vas,« je dejal 
Luis. »Najraje bi ostal. Verjetno 
se bom še vrnil. Ponosni ste lah
ko na to, kar imate. Tudi pri vas 
gradite Ameriko.«

»Vrni se, stric,« so dejali fantje. 
»Vrni se, z mamo bosta skupaj. 
Ne bo nam slabo.«

Good lučk, boys,« se je poslo
vil še Frank. »Dobro delajte v tej 
vaši tovarni, da vam bo vedno 
tako lepo. Vidimo se še ...«

»Tako sem srečna,« je dejala 
mati, ko so se peljali domov. »In 
upam, da nam bo vedno tako.«

»Jutri bo lepo vreme, pa bom 
kosil,« je pogledal Lojze v nebo. 
»Zbudi še naju, ko vstaneš,« sta 
rekla brata, »jutri je treba spet v 
tovarno, jutri je delovni dan ...«

Evgen Jurič
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»Ta« veliki: »Ja, boste dvignili produkcijo ali ne?« Ko se oženjeni »dedci« zaljubijo v mlada dekleta — Vsaka zlona
merna primerjava je izključena

RAZPIS
»MATEMATIČNEGA

PRIROČNIKA«
Založba »Življenje in tehnika«, 
Ljubljana, Lepi pot 6 opozarja 

na subskripcijo knjige

J. N. Bronštejn —
K. A. Semendjajev 

MATEMATIČNI PRIROČNIK
Za inženirje, tehnike in štu

dente tehniških šol. 
Priročnik, ki bo izšel v 1.1963, 
stane v prednaročilu 4.200 din. 
S prednaročilom si boste zago
tovili dobavo priročnika, ker 
je naklada omejena, cena v 
prosti prodaji pa bo znatno 
višja. Naročila pošiljajte na 
naslov Založba »Življenje in 

tehnika«, Lepi pot 6, 
Ljubljana.

STROJNIŠKI
VESTNIK

glasilo oddelka za strojni
štvo, inštituta za turbo- 
stroje, društva strojnih 
inženirjev in tehnikov SR 
Sloveniie.

Prinaša aktualne članke 
iz strojništva, 
pregled domače in tuje 
strokovne literature, 
društvene vesti, 
poročila o delu in uspe
hih vseh vodilnih tovarn 
strojne industrije.

Izhaja dvomesečno v nakla
di 3000 izvodov.

Uredništvo in uprava: 
Ljubljana, Aškerčeva 16.

TEHNIKA
Časopis »Tehnika«, 

organ Zveze inženirjev 
in tehnikov Jugoslavije, 
izhaja vsakega prvega 

v mesecu.

Obsega:

1. Splošni del tehnike
2. Naše gradbeništvo
3. Rudarstvo in metalur

gijo
4. Strojništvo in elektro

tehniko
5. Kemično industrijo
6. Prehranjevalno industri

jo
7. Promet
8. Organizacijo dela
9. Obvestila industrijskih 

podjetij o njihovih pro
izvodih in tehničnih do
sežkih
Vsaka številka obsega 

približno 25 strani velike
ga formata 21X29 cm.

Letna naročnina: 12.000 
dinarjev.

Posamezna številka: 1250 
dinarjev.

Naročila pošiljajte na na
slov: DIREKCIJA ZA IZ- 
DAVAČKU DELATNOST 

»TEHNIKA«, Beograd, 
Kneza Miloša 7/II; telefon 

30-106, 30-057 in 30-024

časopis »Litostroj« izhaja me
sečno (s posebnimi prilogami) 
v nakladi 5300 izvodov — Ure
ja ga uredniški odbor — Od
govorni urednik Peter Likar 
— Telefon uredništva 33-511, 
telefon glavnega urednika 580, 
odgovornega 583 — Cena po
samezni številki v prodaji je 
20 din — Poštnina plačana v 
gotovini — Rokopisov ne vra
čamo — Tiska tiskarna ČZP 

»Primorski tisk« v Kopru


